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Starosta informuje
Dostává se vám do rukou první letošní číslo našeho obecního 

zpravodaje. Chtěl bych poděkovat touto cestou všem spolkům 
i dobrovolníkům z  řad občanů, kteří se podílejí na organizaci  
a průběhu akcí kulturních, společenských, sportovních, nauč-
ných i těch pro zábavu. Od vydání posledního zpravodaje před 
Vánocemi se jich uskutečnilo velké množství, ať už to byly vá-
noční koncerty, silvestrovská a novoroční setkání, různé turnaje 
v naší nové hale, plesy, divadla, představení a také největší akce 
roku 37. festival masopustních tradic Fašank 2023 ve Strání. 
Všechny akce byly moc vydařené, přinesly spoustu radosti  
a dobře reprezentovaly naši obec. Za to vám všem moc děkuji  
a těším se na ty, které nás na jaře a v létě čekají!

Antonín Popelka, starosta

ZPRÁVY Z OBCE 

Oprava chodníků v obci Strání
V tomto měsíci se rozběhla 2. etapa rekonstrukce chodní-

ku podél hlavní cesty E54. Jedná se o kompletní rekonstruk-
ci chodníku v celkové délce 2,45 km. 

Zakázku vyhrála firma Zamont cz s.r.o. Uherský Ostroh   
za cenu  17 363 500 Kč s DPH. Nově budou osazeny silniční 
obrubníky BO 15/25 s fází 15 cm a v místech sjezdů obrub-
níky BO 15/15 s fází 4 cm (nájezdové). 

Vnější strana chodníků bude lemována obrubníky 10/25 
s fází 6 cm z důvodů vytvoření přirozené vodící linie. Povrch 
chodníku bude ze zámkové dlažby.Termín ukončení prací je 
do měsíce října tohoto roku. 

Tato akce bude podpořena dotací ze Státního fondu  
dopravní infrastruktury ve výši 80 % celkových nákladů.

Antonín Popelka, starosta
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Sportovní hala Strání
Ke konci roku, přesně  28. 12. 2022, 

byla slavnostně otevřena nová sportovní 
hala, od které očekáváme zlepšení pod-
mínek pro celoroční sportování, jak pro 
registrované, tak amatérské sportovce.  
Vlastní stavbu lze rozdělit na tři celky: 
halovou část, vstupní část a jednopod-
lažní objekt zázemí. Vlastní hala je na-
vržena jako účelový nízkonákladový 
objekt bez nadbytečných architektonic-
kých prvků. Nosným architektonickým 
prvkem je střecha spolu s přiznanou 
konstrukcí zastřešení. Sportovní hala je 
navržena jako solitérní objekt s plně au-
tonomním provozem. Vazba na objekt 
zázemí tribuny FC Strání je zajištěna 
dvěma propojovacími krčky na úrov-
ni 1. nadzemního podlaží do prostor 
zázemí a bufetu. Halová část objektu 
umožňuje provozování těchto sportů: 
házená, halový fotbal, futsal, florbal, 
volejbal, badminton, basketbal, tenis 
a stolní tenis. Štítová stěna je doplně-
na o tělocvičné prvky: švédské žebříky.  

Sportovní sál má půdorysný rozměr  
45,5 x 30,9 m a světlá výška je min. 7,5 m.  
Rozměr hrací plochy je 44, 1 x 23, 65 m 
a umožňuje normové provozování výše 
uvedených sportů. Pro umožnění sou-
běžného provozování více aktivit či spor-
tovních skupin je možno halu rozdělit  
na dvě poloviny rolovací oponou. Sou-
částí haly je pevná vyvýšená tribuna si-
tuovaná podél západní stěny se 4 řada-
mi sedadel na stupních celkem pro 272  
diváků. Tribuna je osazena plastovými 
pevnými sedadly se sklopnými sedač-
kami. Hlavní část zázemí se nachází 
podél celé západní obvodové stěny haly  
s provozními a hygienickými místnost-
mi. Toto řešení umožňuje zajištění 
denního osvětlení a větrání pobytových  
a provozních prostor. Sportovní hala 
přes zimní období prošla první zkouš-
kou. Jsme rádi, že si našla své příznivce 
z řad sportovců a byla hojně využívána. 
Věřím, že to tak bude i nadále. 

Antonín Popelka, starosta

ZPRÁVY Z OBCE
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Obec Strání 
ZA ROK 2022 BYLO ZPRACOVÁNO 4 202 kg ELEKTROZAŘÍZENÍ A TÍM USPOŘENO: 

59,79 MWh 2,73 t 226,13 m3 

215,81 kg 5 696,52 l 3,49 t 
 

* Úspora takového množství ropy  
se rovná spotřebě stejného množství 
potřebného k ujetí 83 739 km  
v běžném osobním automobile 
 
** Úspora takového množství vody  
se rovná stejnému množství, které  
je spotřebováno při 3 036 cyklech 
sprchování 

 

Oprava lesní cesty
V měsíci březnu začala rekonstruk-

ce lesní cesty Vápenky (Vrchová)  
na pomezí katastrů Strání a Březová. 

Jedná se o stavební úpravy stávají-
cí lesní svážnice. Na lesní cestě budou 
doplněny odvodňovací objekty (svodni-
ce vody, trubní propustky), zřízeny hos-
podářské sjezdy a lesní sklady sloužící 
zároveň jako výhybny. Po provedení 
stavebních úprav vznikne lesní odvozní 
cesta kategorie 1L 4,0/20 s vozovkou  
z vibrovaného štěrku. 

Stavbu provádí firma Paleso  s.r.o.  
za v soutěži vyhranou cenu 5 747 230 
Kč s DPH. Termín ukončení je listopad 
tohoto roku.

Antonín Popelka, starosta

ZPRÁVY Z OBCE

byly použity na dodání a montáž samo-
nosné brány do objektu sběrného dvora  
ve Květné.

Dagmar Nováková

Díky svým obyvatelům se obec Strání 
může v roce 2022 pochlubit sběrem sta-
rého elektroodpadu určeného ke zpětné-
mu odběru a recyklaci o hmotnosti 17,47 
t. Na každého obyvatele tak připadá 5,20 
kg vysloužilých spotřebičů. Tím byla 
uspořena spotřeba elektřiny a produkce 
skleníkových plynů, celosvětově omeze-
na těžba ropy a železné rudy a recyklací 
se pokryla i část dodávek mědi nebo hli-
níku pro průmyslovou výrobu.

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje 
Osvědčení o podílu na zlepšení životního 
prostředí, které na základě dosažených 
výsledků vystavil kolektivní systém pro 
sběr a recyklaci vysloužilých spotřebičů 
Elektrowin. Vyplývá z něj, že díky obyva-
telům došlo za rok 2022 k úspoře pro-
dukce CO2 o 208,60 tun. Víte kolik smr-
ků pohltí stejné množství CO2? 81 ks. 
Nebylo nutné vytěžit 10 244,41 litrů ropy.  

Představte si, že z tohoto množství se 
pokryje spotřeba pohonných hmot auta 
např. na cestu z Prahy do Brna po dálnici 
D1 a to 384krát.

Došlo také k úspoře 105 457,96 kWh 
energie. Asi stejné množství, jako kdyby-
chom spustili cyklus myčky nádobí 105 
458krát. Podařilo se recyklovat 10 105,74 
kg železa. Toto množství recyklovaného 
železa by bylo možné použít pro výrobu 
415 ks nových praček, bez nutnosti těžby 
železné rudy. Recyklací vysbíraných spo-
třebičů se podařilo získat 351,21 kg mědi, 
což by postačilo pro ražbu 62 438 mincí 
o nominální hodnotě 1€ nebo 430,18 kg 
hliníku, který by stačil na výrobu 28 679 
plechovek o objemu 0,33 l.

Elektrowin v roce 2022 ocenil úspěš-
nou spolupráci s obcí Strání částkou 
ve výši 30 000 Kč ze svého motivační-
ho programu. Tyto finanční prostředky 

Jak jsme se v roce 2022 podíleli na ochraně životního prostředí?
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ZPRÁVY Z OBCE

Čisté Strání
V sobotu 1. dubna 2023 proběhla  

v naší obci akce „Ukliďme Česko – 
Strání“, pořádaná již tradičně spolkem 
Přístav plný aktivit, ke kterému se s vel-
mi aktivním přístupem přidal v hojném 
počtu i Myslivecký spolek Javorina. 

Akci samozřejmě podporuje svými 
technickými službami Obec Strání. 
Všichni účastníci, kteří se této akce zú-
častnili, procházeli různá zákoutí naší 
vesnice i v okolí obce a snažili se posbí-
rat veškerý odpad znečišťující prostředí 

Strání i okolních lesů, lesních a polních 
cest, koryta potoku. 

Díky této události byla objevena 
spousta znečištěných míst, doslova 
„černých skládek“ odpadu různého 
druhu. 

Myslím si, že koryto Klanečnice i je-
jich přítoků, není vhodným místem pro 
skládkování bioodpadu, ani komunální-
ho odpadu. Takových míst je bohužel 
víc. Naše obec Strání navíc provozuje 
sběrný dvůr, který je pro všechny míst-

ní občany bezplatný a třídí se tady veš-
kerý odpad. 

Proto chci apelovat na všechny 
spoluobčany, aby této služby využíva-
li a neznečišťovali prostředí, v němž 
žijeme a které je pro spoustu turistů  
z měst pokladem. 

Na závěr bych chtěl poděkovat 
všem ochotným pořadatelům a dobro-
volníkům, kteří naše Strání uklidili.

Josef Popelka, místostarosta

Prosba
Prosím majitele psů, aby je ne-

nechávali volně pobíhat po vesnici. 
Při venčení prosím odklízejte exkre-
menty, které znečišťují prostředí 
vesnice. Děkuji.

Josef Popelka, 
místostarosta

Poděkování
Velmi pěkně děkujeme paní Anežce 

Popelkové za darování dřevěných hra-
nolů na silvestrovskou vatru na hranici.

Děkujeme také panu Kamilovi  
Rigovi za propůjčení oveček k betlému  
u Zámečku.

Josef Popelka, 
místostarosta
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1. Zastupitelstvo obce Strání určuje 
ověřovatele zápisu: Ing. Hynka Horňá-
čekka a Petra Dzuráka
zapisovatelka: Ing. Dagmar Nováková
sčitatelka:  Mgr. Eliška Málková

2.  Zastupitelstvo Obce Strání 
schvaluje návrhovou komisi ve složení:
předsedkyně: Mgr. Irena Michalčíková
členové: Petr Mikláš a Josef Popelka.

3. Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje program ustavujícího zase-
dání zastupitelstva obce:  

1. Určení ověřovatelů zápisu  (§ 95 odst. 
1 zákona o obcích) a zapisovatele

2. Schválení programu

3. Volba starosty, místostarosty a dal-
ších členů rady obce

 a)   určení počtu místostarostů
 b) určení funkcí, pro které budou 

členové zastupitelstva obce 
uvolněni (§ 71 odst. 1 písm.  
a/zákona o obcích)

 c)  určení způsobu volby starosty, 
místostarosty a dalších členů 
rady obce

 d)  volba starosty
 e)  volba místostarosty
 f) stanovení počtu členů rady obce
 g) volba členů rady obce

4. Zřízení finančního a kontrolního  
 výboru
 h) určení počtu členů finančního  

a kontrolního výboru
 i) volba předsedy finančního výboru
 j) volba předsedy kontrolního výboru
 k) volba členů finančního výboru
 l) volba členů kontrolního výboru

5.  Rozhodnutí o odměnách za výkon 
funkcí neuvolněných členů zastu-
pitelstva (zákon č. 128/2000 Sb.,  
o obcích ve znění § 72 odst. 2)

6. Diskuse

4. Zastupitelstvo obce Strání schvá-
lilo zvolení jednoho místostarosty.

5. Zastupitelstvo obce Strání určuje 
funkci, kterou bude člen zastupitelstva 
vykonávat, jako dlouhodobě uvolněný  
a to funkci starosty. 

 6. Zastupitelstvo obce Strání určuje 
funkci, kterou bude člen zastupitelstva 
vykonávat jako dlouhodobě uvolněný  
a to funkci místostarosty.

7. Zastupitelstvo obce Strání  
určuje způsob volby a to veřejným 
hlasováním.

 
 8. Zastupitelstvo obce Strání volí 

starostou obce pana Antonína Popelku, 
nar. 14.07.1965.

9. Zastupitelstvo obce Strání volí 
místostarostou obce pana Josefa  
Popelku, nar. 18.05.1976.

10.   Zastupitelstvo obce Strání sta-
novuje pět členů rady obce.

11.   Zastupitelstvo obce Strání volí 
další členy rady obce: 
Ing. Jiří Novák, MUDr. Vladimír Luzar, 
Ing. Vendula Szöke.

12.   Zastupitelstvo obce Strání zři-
zuje finanční výbor a kontrolní výbor. 
Oba výbory budou  pětičlenné.

13.  Zastupitelstvo obce Strání volí 
předsedou finančního výboru Mgr.  
Irenu Michalčíkovou.

14.   Zastupitelstvo obce Strání volí 
předsedou kontrolního výboru Ing. Dali-
bora Stupku.

15.   Zastupitelstvo obce Strání volí 
členy finančního výboru:
Antonín Zámečník, Jana Mimochodko-
vá, Ing. Marcela Mahdalová, Blažena 
Zderčíková.

16.   Zastupitelstvo obce Strání volí 
členy kontrolního výboru:
Mgr. Josefa Janigu, Bc. Josefa Bruští-
ka, Petra Mikláše, Mgr. Janu Dyčkovou.

 
17. Zastupitelstvo obce Strání  

v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 písm. 
n) zákona č. 128/2000Sb., o obcích 
(obecní zřízení), ve znění pozdějších 
předpisů a dle Nařízení vlády o výši od-
měn členů zastupitelstev územních sa-
mosprávných celků č. 318/2017 Sb. ve 
znění od 01.01.2020, stanovuje měsíč-
ní odměnu za výkon jednotlivých funkcí 
neuvolněným členům zastupitelstva 
obce takto:

člen rady obce
7 900,- Kč

předseda výboru nebo komise
3 900,- Kč

člen výboru nebo komise   
3 300,- Kč

člen zastupitelstva bez dalších funkcí  
1 900,- Kč

V případě souběhu výkonu více funk-
cí neuvolněných členů zastupitelstva 
obce se stanovuje odměna jako sou-
hrn odměn za výkon funkcí člena rady 
obce, předsedy výboru nebo komise  
a člena výboru nebo komise ve výši jed-
notlivých odměn schválených zastupi-
telstvem obce. 

Odměna bude poskytována od  
17. října 2022. V případě nástupu ná-
hradníka na uprázdněný mandát čle-
na zastupitelstva obce, bude odměna  
poskytována ode dne složení slibu. 

V případě budoucích změn v obsa-
zení jednotlivých funkcí, bude odměna 
poskytována ode dne zvolení do pří-
slušné funkce. 

Antonín Popelka
starosta obce

Usnesení ustavujícího zasedání  
Zastupitelstva obce Strání  konaného dne 14. 10. 2022

ZPRÁVY Z OBCE
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ZPRÁVY Z OBCE

2/1 Zastupitelstvo obce Strá-
ní určuje ověřovatele zápisu:  
Mgr. Davida Smetanu, Bc. Josefa Kolaju
zapisovatelka:  Ing. Dagmar Nováková
sčitatelka: Mgr. Eliška Málková

2/2  Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje návrhovou komisi: 
předseda:  Mgr. Irena Michalčíková
členové:  Petr Mikláš, Jan Zámečník

  
2/3  Zastupitelstvo obce Strání 

schvaluje program 2. zasedání ZO: 

1. Určení ověřovatelů zápisu  
a zapisovatele

2. Volba návrhové komise

3. Schválení programu

4. Zpráva o činnosti rady obce

5. Jednací řád ZO

6. Veřejnoprávní smlouva SPOKOS

7. Informace o činnosti Finančního 
výboru

8. Informace o činnosti Kontrolního 
výboru

9. Ceny vodného a stočného na rok 
2023

10. Pozemky

11. Rozpočtové opatření

12. KB – Dodatek ke smlouvě o úvěru

13. Rozpočet obce na rok 2023

14. Střednědobý výhled rozpočtu   

15. Územní plánování

16. Vstup do organizace ENERKOM 
Slovácko, z.s.

17. Různé
18. Diskuse
19. Závěr

2/4 Zastupitelstvo obce Strání 
bere na vědomí  zprávu o činnosti rady 
obce.

2/5 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje Jednací řád zastupitelstva 
obce.

2/6  Zastupitelstvo obce Strání 
neschvaluje Veřejnoprávní smlouvu  
na poskytnutí účelové neinvestiční do-
tace Společnosti pro kulturu obce Strá-
ní z.s., Na Kopci 216, 687 65  Strání,  
IČO: 628318895 na rok 2023 ve výši 
350 000,-- Kč.

2/7  Zastupitelstvo obce Strání 
bere na vědomí informace o činnosti 
Finančního výboru.

2/8   Zastupitelstvo obce Strání 
bere na vědomí informace o činnosti 
Kontrolního výboru.

2/9 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje zvýšení stočného na 40,70 Kč 
bez DPH za 1m³, vodného na 39,20 Kč 
bez DPH za 1m³ pro rok 2023 dle pod-
mínek dotací.

 
2/10  Zastupitelstvo Obce Strání 

schvaluje směnu části pozemku ve 
vlastnictví Obce Strání parc. č. 3499/15 
v k.ú. Strání o výměře cca 30 m2 za část 
pozemků parc.č. st. 416 v k.ú. Strání  
o výměře cca 23 m2 a pozemku parc.č. 
6796 v k.ú. Strání o výměře cca 47 m2, 
ve vlastnictví pana Bohumíra Nováka, 
Drahy I 933, 687 65 Strání. Obec Strání 
na své náklady zajistí vyhotovení ge-
ometrického plánu, směnné smlouvy  
a uhradí poplatek za vklad do katastru 
nemovitostí.

2/11 Zastupitelstvo Obce Strání 
schvaluje prodej části pozemku ve 
vlastnictví Obce Strání parc. č. 2569/14 
v k.ú. Strání, o výměře cca 45 m2 za 
cenu 150 Kč za 1 m2, paní Vlastě Bařin-
kové, U Klanečnice 425, 687 66 Květná. 
Paní Vlasta Bařinková na své nákla-
dy zajistí vyhotovení geometrického 
plánu, kupní smlouvy a smlouvy o zří-
zení bezúplatného věcného břemene  
a uhradí poplatek za vklad do katastru 
nemovitostí.

2/12 Zastupitelstvo Obce Strání 
schvaluje prodej části pozemku ve 
vlastnictví Obce Strání parc.č. 10968 
v k.ú. Strání, o výměře cca 5 m2 a čás-
ti pozemku ve vlastnictví Obce Strání 
parc.č. 112215 v k.ú. Strání, o výměře 
cca 19 m2 za cenu 143 Kč za 1 m2, dle 
znaleckého posudku, společnosti EG.D, 
a.s., Lidická 1873/36, Černá Pole, 602 
00 Brno. Společnost EG.D, a.s. na své 
náklady zajistí vyhotovení geometrické-
ho plánu, kupní smlouvy a uhradí popla-
tek za vklad do katastru nemovitostí.

2/13  Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje rozpočtová opatření č. 8/2022, 
9/2022 a 10/2022 schválená radou  
obce a pověřuje starostu obce koneč-
nou úpravou rozpočtu.

2/14   Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje Dodatek ke Smlouvě o úvěru 
číslo 99033712151 od Komerční ban-
ky a.s., Praha 1, Na Příkopě 33, IČO: 
45317054.

2/15  Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje rozpočet obce na rok 2023 
dle předloženého návrhu, jako přebyt-
kový, příjmy ve výši 123 145 tis. Kč, vý-
daje ve výši 122 980 tis. Kč, financování 
ve výši 165 tis. Kč. 

Závaznými ukazateli rozpočtu sta-
novuje daňové příjmy, nedaňové pří-
jmy, kapitálové příjmy, přijaté trans-
fery, běžné výdaje, kapitálové výdaje  
a financování.

2/16    Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje Střednědobý výhled rozpoč-
tu Obce Strání na roky 2024-2025, dle 
návrhu.

2/17 Zastupitelstvo obce Strání 
jmenuje jako určeného člena zastupi-
telstva ve věcech  územního plánování 
pana Antonína Popelku, starostu obce 
Strání.

Usnesení 2. zasedání  
Zastupitelstva obce Strání  konaného dne 12. 12. 2022

8



ZPRÁVY Z OBCE

3/1  Zastupitelstvo obce Strání  
určuje ověřovatele zápisu: 
Jan Zámečník, Ing. Dalibor Stupka
zapisovatelka:  Mgr. Michaela Grebíková
sčitatelka: Mgr. Eliška Málková

3/2  Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje návrhovou komisi: 
předseda: Mgr. David Smetana
členové:  Ing. Jiří Novák, 
                 Mgr. Irena Michalčíková

3/3  Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje program 3. zasedání ZO:   

1. Určení ověřovatelů zápisu  
a zapisovatele

2. Volba návrhové komise
3. Schválení programu
4. Zpráva o činnosti rady obce
5. Veřejnoprávní smlouva SPOKOS
6. Různé
7. Diskuse
8. Závěr

3/4 Zastupitelstvo obce Strání 
bere na vědomí  zprávu o činnosti rady 
obce.

3/5 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje Veřejnoprávní smlouvu na 
poskytnutí účelové neinvestiční dota-
ce Společnosti pro kulturu obce Strá-
ní z.s., Na Kopci 216, 687 65 Strání,  
IČ: 628318895 na rok 2023 ve výši  
350 000,- Kč.

                             Antonín Popelka v.r.
                                                  starosta

Usnesení 3. zasedání  
Zastupitelstva obce Strání  konaného dne 6. 2. 2023

4/1 Zastupitelstvo obce Strání  
určuje ověřovatele zápisu: Ing. Jiřího 
Nováka, Mgr. Ondřeje Benešíka
zapisovatelka: Mgr. Michaela Grebíková
sčitatelka: Mgr. Eliška Málková

4/2  Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje návrhovou komisi: 
předseda:  Mgr. David Smetana
členové: Ing. Vendula Szöke, Jan 
Zámečník

4/3  Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje doplněný program 4. zase-
dání ZO: 

1. Určení ověřovatelů zápisu  
a zapisovatele

2. Volba návrhové komise

3. Schválení programu

4. Zpráva o činnosti rady obce

5. Pozemky

6. Informace o činnosti finančního
        výboru

7. Veřejnoprávní smlouva 
Charita Uherský Brod

8. Veřejnoprávní smlouva FC Strání

9. Veřejnoprávní smlouva FS Javorina

10. Veřejnoprávní smlouva ZO ČSV 
Strání

11. Veřejnoprávní smlouva TCV Vintr,  
z. s. 

12. Memorandum o společném zá-
měru při nakládání s komunálními 
odpady

13. Přejmenování části ulice

14. Různé

15. Diskuse

16. Závěr

4/4 Zastupitelstvo obce Strání 
bere na vědomí  zprávu o činnosti rady 
obce.

4/5 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje prodej části pozemku ve 
vlastnictví Obce Strání  parc. č. 2900/2 
v k.ú. Strání, o výměře cca 11 m2 za 
cenu 1.200,- Kč za 1 m2 žadatelům A.J., 
687 66 Strání - Květná a T. J., 687 65 
Strání. Kupující na své náklady zajistí 
vyhotovení kupní smlouvy, geometric-
kého plánu, uhradí poplatek za vklad 
do katastru nemovitostí a poplatek za 
vyhotovení znaleckého posudku.

4/6 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje prodej pozemku ve vlastnic-
tví Obce Strání  parc. č. 6224/222 v k.ú. 
Strání o výměře 18 m2 za cenu 200,- Kč 
za 1 m2 žadatelce D.S., 686 03 Staré 
Město. 

Kupující na své náklady zajistí vyho-
tovení kupní smlouvy a uhradí popla-
tek za vklad do katastru nemovitostí 
a poplatek za vyhotovení znaleckého 
posudku.

4/7  Zastupitelstvo obce Strá-
ní schvaluje prodej části pozem-
ku ve vlastnictví Obce Strání parc.č. 
6224/221 v k.ú. Strání o výměře 4 m2 
za cenu 200,- Kč za 1 m2 žadatelce P.J., 
687 65 Strání. 

Kupující na své náklady zajistí vyho-
tovení kupní smlouvy a uhradí popla-
tek za vklad do katastru nemovitostí 
a poplatek za vyhotovení znaleckého 
posudku.

4/8 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje prodej části pozemku ve 
vlastnictví Obce Strání  parc. č. 2900/2 
v k.ú. Strání o výměře cca 58 m2 za 
cenu 1.200,- Kč za 1 m2 žadateli M.V., 
687 66 Strání - Květná. 

Usnesení 4. zasedání  
Zastupitelstva obce Strání  konaného dne 27. 3. 2023
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Steve Jobs (56), zakladatel a ředitel 
firmy Apple, zemřel 5. října 2011 jako 
miliardář se jměním cca 7 miliard do-
larů na rakovinu slinivky a tady jsou 
jeho poslední slova: „V jiných očích je 
můj život podstatou úspěchu, ale kro-
mě práce mám málo radosti. Ve chvíli, 
kdy ležím nemocný na posteli a vzpo-
mínám na celý svůj život, uvědomuji si, 

že veškeré mé uznání a bohatství, které 
mám, jsou nesmyslné tváří v tvář hro-
zící smrti. Můžete najít materiální věci, 
ale je tu jedna věc, kterou nemůžete na-
jít, když je ztracená – život. 

Chovejte se dobře a važte si ostat-
ních. Jak stárneme, jsme chytřejší  
a pomalu si uvědomujeme, že hodin-
ky, které stojí 3000 Kč nebo 30 000 Kč 
oboje ukazují stejně. Ať už nosíme ka-
belku v hodnotě 4 500 Kč nebo 45 000 
Kč, částka peněz v peněženkách je stej-
ná. Ať řídíme auto v hodnotě 150 000 
Kč nebo auto v hodnotě 1 500 000 Kč, 
silnice i vzdálenost jsou stejné, dosáh-
neme stejného cíle. Vypijeme-li láhev 
vína v hodnotě 300 Kč nebo 3000 Kč, 
budeme po něm stejně opilí. A pokud 
dům, ve kterém žijeme, má 300 metrů 
čtverečních nebo 3 000, samota je stej-
ná. Ať už létáte první třídou nebo eko-
nomickou třídou, až letadlo spadne, tak 
nepřežijete. Vaše skutečné vnitřní štěs-
tí nepochází z materiálních věcí tohoto 
světa.“

                                                                                        
Z internetového zdroje upravila 

Karolína Flekačová

Skutečné štěstí nepochází z materiálních věcí

Kupující na své náklady zajistí vyho-
tovení kupní smlouvy, geometrického 
plánu, uhradí poplatek za vklad do ka-
tastru nemovitostí a poplatek za vyho-
tovení znaleckého posudku.

4/9 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje prodej části pozemku ve 
vlastnictví Obce Strání parc. č. 2561/1 
v k.ú. Strání o výměře cca 230 m2 za 
cenu 320,- Kč za 1 m2 žadatelům D. J. 
a S. J., 687 65 Strání. 

Kupující na své náklady zajistí vyho-
tovení kupní smlouvy a uhradí popla-
tek za vklad do katastru nemovitostí 
a poplatek za vyhotovení znaleckého 
posudku.

4/10 Zastupitelstvo obce Strání 
bere na vědomí zprávu o činnosti fi-
nančního výboru.

4/11 Zastupitelstvo obce Strání 
neschvaluje Veřejnoprávní smlouvu  
o poskytnutí účelové neinvestiční do-
tace č. 2/2023 na rok 2023 s Charitou 
Uherský Brod, Mariánské nám. 13, 688 
01 Uherský Brod, IČ:48489336.

4/12 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje Veřejnoprávní smlouvu o po-
skytnutí účelové neinvestiční dotace č. 
3/2023 na rok 2023 ve výši 950.000,- 
Kč uzavřenou s FC Strání, z.s., Mech-
náčky 647, 687 65 Strání, IČ:48506541.

4/13 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje Veřejnoprávní smlouvu  
o poskytnutí účelové neinvestiční do-
tace č. 4/2023 na rok 2023 ve výši 
50.000,- Kč uzavřenou s ZO ČSV Strá-
ní - Květná, Dolina 1083, 687 65 Strání,  
IČ: 72066831.

4/14 Zastupitelstvo obce Strání  
neschvaluje Veřejnoprávní smlouvu  
o poskytnutí účelové neinvestiční dota-
ce č. 5/2023 na rok 2023 s  FS JAVORI-
NA, Padělky 758, 687 65 Strání.

4/15 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje Veřejnoprávní smlouvu o po-
skytnutí účelové neinvestiční dotace č. 
6/2023 na rok 2023 ve výši 42.000,- Kč 
uzavřenou s TCV Strání, z.s., Lůčky 1080, 
687 66 Strání, Květná, IČ: 22694315.

4/16 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje Memorandum o společném 
záměru při nakládání s komunálními 
odpady.

4/17 Zastupitelstvo obce Strání 
schvaluje přejmenování části ulice Zel-
nice na ulici Levandulová.

Antonín Popelka v.r.                                                                      
starosta

ZPRÁVY Z OBCE/FARNOST
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Březen – měsíc čtenářů v knihovně Strání
Knihovna Strání se už každoročně 

zapojuje ke Svazu knihovníků a infor-
mačních pracovníků, který vyhlásil již 
14. ročník celostátní akce Březen – mě-
síc čtenářů. Letošní motto bylo: Zpátky 
do knihoven. Po celý měsíc byla regis-
trace zdarma a proběhla i „amnestie 

čtenářů“- prominutí dluhů a upomínek. 
Také nechyběla burza časopisů. Tento 
rok patří v oceňování nejlepších čtená-
řů knihoven. Cílem této aktivity je po-
silovat společenský význam a prestiž 
četby a ocenit ty, kteří služby knihoven 
nejvíce využívají a podporují. Základním 

kritériem pro výběr Čtenáře roku 2023 
je počet fyzických návštěv registrova-
ného čtenáře za uplynulý rok. Slavnost-
ní vyhlášení nejlepších čtenářů u nás  
v knihovně proběhlo 18. dubna 2023.

Marcela Schönbaumová, knihovnice 

Beseda s prvňáčky
V měsíci březnu naši knihovnu na-

vštívili všichni prvňáčci. Úvodem jsme 
si vysvětlili základní informace jako 
např. kdo je spisovatel nebo kdo je 
ilustrátor. Ukázali jsme si, jakým způ-
sobem se třídí knihy v knihovně. Řekli 
jsme si, co je beletrie neboli krásná 
literatura a co je naučná literatura  

(tematické třídění v naučné literatuře), 
jak řadíme knihy do poliček a co zna-
menají barevné štítky na hřbetech knih. 
Dále jsme si povídali o tom, co je knížka  
a z čeho se skládá. Ke konci besedy 
jsem jim přečetla kousek úryvku z kni-
hy od Petry Braunové – Rošťák Oliver. 
Děti pečlivě poslouchaly a bylo vidět, že 

jich tato knížka zaujala. Na závěr byly 
děti odměněny záložkou a domácím 
perníkem. Děti se už moc těší, až bu-
dou pasováni na čtenáře a dostanou 
svoji vlastní kartičku do knihovny. 

Marcela Schönbaumová, knihovnice

KNIHOVNA a IC
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KNIHOVNA a IC

Beseda s předškoláky
V pátek 24. března 2023 navštívili 

naši knihovnu předškoláci z MŠ Strání. 
Na úvod jsem je seznámila s knihov-
nou a výpůjčním řádem. Děti byly se-
známeny se základními informacemi, 
kdo je spisovatel a ilustrátor. Ukázali 
jsme si jakým způsobem se řadí kni-
hy v knihovně. Ke konci besedy jsem 
jim přečetla knihu Povídání o pejskovi  
a kočičce. Na závěr jsem děti otes-
tovala, jak pozorně poslouchaly  

a vyzkoušeli jsme si kvíz na příběhy  
o pejskovi a kočičce, kteří spolu žili  
v jednom domečku, vedli svoji skrom-
nou domácnost a snažili se dělat všech-
no jako velcí lidé, což ale nešlo kvůli je-
jich tlapičkám, které nebyly tak obratné 
jako lidské ruce. Děti byly moc šikov-
né, za odměnu dostaly domácí perník  
a záložku. 

Marcela Schönbaumová
 knihovnice

Novinky 
z knihovny
Beletrie: 
Host na večeři - Walter, B.P

Mise v Monte Carlu - Cartland, B

Rovnice lásky - Lauren, Ch

Skřivánek zpívá dál - Valpy, F

Tajemná vražda - Deveraux, J

Aristokrat - Ward, P

Čekanky, Zimní naděje - Kleypas, L

Podívej se podruhé - Čechová, D

Dostihne tě minulost - Robb, J.D. 

Vzpurná princezna - Blalock, G 

Temná strana - Steel, D

Múzy za ostnatým drátem - Maetis, 
J.C.

Nezapomeň na mě - Mola, C

Myšlenky vraha - Hausmann, R

Tajnůstkáři - Brown, S

Láska nadivoko - Lauren, Ch

Učitelka angličtiny - Váňová, M

Na stárnutí nemám čas - Albus, L

Skrytý záměr - Patterson, J

Nevděčný - Ward, P

Prokletí jménem láska - Horváthová, K

Rodinný hotel. Dny rozhodnutí -  
Grünig, M

Klekánice - Bartošová, T

Kožené srdce - Dán, D

Poslední slova - Lonsdale, K

Vesničanka - Skočílková, M

Tichá bolest - Keleová- Vasilková, T

Parfumerie Douglas. Vznik rodinného 
1 - Jacobi, Ch

Dvakrát měř, pak manžela řež - Ja-
koubková, A

Ty chladné oči - Wilková, S

Podzimní nebe nad Rubínovými vodo-
pády - Martin, H

Marcela Schönbaumová, 
knihovnice
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Statistika knihovny 
za rok 2022

Záchranářské odpoledne
Velmi příjemné a poučné odpoledne 

jsme strávili v neděli 26. 2. ve Štrbá-
ni. Vlaďka Vintr nás seznámila s prací 
kynologické záchranářky na Novém 
Zélandu, ale hlavně nás poučila, jak se 
do hor oblékat, co je nezbytné mít se 
sebou aj. Vše bylo praktické a dobře 
pochopitelné napříč generacemi (pu-
blikum bylo ve věku od 7 do 75 let). 
Ohmatali jsme si i cepín, mačky, sněž-
nice, lavinový pípák, merino z Nového 
Zélandu aj. A na závěr „ZARA v akci“ 
ukázka vyhledávání záchranářským 

psem, štrbáňský terén se této šestile-
té labradorce moc líbil. Ohýnek, špeká-
ček, slaninka a dobrá parta jako bonus. 
Moc děkujeme Lyžaři Strání-Květná za 
půjčení chaty a zázemí. Taky díky Víťovi 
za asistenci a pomoc s přípravou akce. 
Vlaďka je velký profík a žena mnoha 
tváří. Všech 24 účastníků a 3 psi byli  
z akce nadšení! Moc děkujeme. Akce se 
konala pod křídly spolku Přístav PLNÝ 
aktivit - Strání, Květná. 

Barbora Macková

  

Stav knihovního fondu 
k 31.12. 2022 1146
Přírůstky knihovních jednotek  
ve svazcích za rok 2022 260
Registrovaní čtenáři k 31.12. 2022 332
Z toho registrovaní čtenáři do 15 let 152
Návštěvníci využívající internet  
v knihovně 420
Návštěvníci kulturních akcí v knihovně 750
Návštěvníci vzdělávacích akcí 150
Návštěvníci on-line služeb 659
Návštěvníci celkem 3970
Výpůjčky celkem 5336
Naučná literatura dospělým čtenářům 280
Krásná literatura dospělým čtenářům 3496
Naučná literatura dětem 123
Krásná literatura dětem 922
Výpůjčky periodik 515
Meziknihovní výpůjční služba z jiných 
knihoven 137
Počet návštěv webové stránky knihovny 2069
Počet vstupů do elektronického  
katalogu z prostoru knihovny 17
Počet vstupů do elektronického  
katalogu z prostoru mimo knihovnu 647

Marcela Schönbaumová, knihovnice

Přednáška o mikrobiomu
V úterý 21. března se v multifunkč-

ním sále konala přednáška o mikrobio-
mu. Abychom zjistili, jak nejlépe o svůj 
střevní mikrobiom pečovat, pozvali 
jsme si Mgr. Markétu Tomanovou, 
farmaceutku s celostním pohledem  
a specialistku na výživu a doplňky stra-
vy. Dozvěděli jsme se, co je mikrobiom 
a z čeho se skládá a jak složení střev-
ního mikrobiomu ovlivňuje naše zdraví 

nebo jaká je role mikrobiomu při vzniku 
chronických onemocnění. Markéta se 
s námi podělila o to, jaké má střevní 
mikrobiom funkce, proč ovlivňuje naše 
zdraví a jak jej můžeme co nejlépe pod-
pořit. Na závěr byla možnost pokládání 
dotazů, čehož všichni využili. Beseda 
byla pěkná a poučná. 

Marcela Schönbaumová, knihovnice

KNIHOVNA a IC
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Koblížku, koblížku já tě sním…
Hmmm, takových by bylo! Ale co 

všechno se skrývá za tím, než koblí-
žek sníme? Všem gazdinkám z dědiny, 
ale hlavně našim šikovným aktivním 
seniorkám patří velké díky za ocho-
tu nasmažit tolik koblihů! Ve dvoraně 
jich během tohoto fašanku nasmaži-

ly 1450ks, klobouk dole. Moc děkuje-
me také Alence Zetkové aj její mamce 
za zajištění a prodej na „KOŠTU FA-
ŠANKOVÝCH KOBLIHŮ“ na nádvoří 
Zámečku v sobotu od 10:00. No, za 
hodinu byly všechny koblížky sněze-
né a vyprodané... Všem moc chutnaly. 

O našich skvělých koblihářkách dojeli 
udělat reportáž aj z Českého rozhlasu 
Zlín a pan reportér Roman Verner si od 
nás odvezl velký zážitek, plné bříško  
a kvalitní materiál pro reportáž.

Barbora Macková

Prázdninové sportování
O jarních prázdninách – v úterý 

14. 2. - na Valentýna, uspořádal náš 
spolek Přístav plný aktivit pro děti 
všeho věku dopoledne plné spor-
tu s názvem MILUJEME SPORT. 
Rozcvička, opičí dráha, vybíjená, flor-

bal, fotbal, rugby, badminton, gymnas-
tika, švihadla, basket, hrátky s padá-
kem... tak to bylo bezvadné dopoledne 
na sportovní hale ve Strání. Malí i velcí, 
prostě spolu! Díky za pomoc Leni, Šári, 
Pepo.

Barbora Macková

KNIHOVNA a IC
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Příměstské tábory ve Strání

Ukliďme Česko – žádný APRÍL!
V sobotu 1. 4. byla vyhlášena akce „UKLIĎME ČESKO“. Ač 

datum napovídal, že jde o aprílový žert, byla to celorepublikově 
plánovaná akce a vy všichni jste se do ní mohli zapojit. Jedi-
ným organizovaným spolkem, který se do této akce zapojuje 
opakovaně, je náš Myslivecký spolek JAVORINA. 

Pár individuálních dobrovolníků si pytle vyzvedlo a šlo 
sbírat vlastní cestou. Vysbírali a vyčistili jsme lokality smě-
rem k rybníku, kolem hlavní cesty na Hrabinu a na Březovou  
a část koryta Klanečnice. 75 naplněných pytlů odpadu, sady 
pneumatik, železo, sklo, plechy i funkční kolečka! Opravdu se 
zde rozmohlo vyvážení odpadků do potoka a vytváření čer-
ných skládek, které k nám do CHKO Bílé Karpaty OPRAVDU 
NEPATŘÍ! V obci máme 3x týdně ZDARMA otevřený sběrný 
dvůr! PROČ NEMŮŽE VÁŠ NEPOŘÁDEK SKONČIT NA TOMTO 
SBĚRNÉM DVOŘE? Příroda si to nezaslouží!

V našem započatém díle bude pokračovat i Základní škola 
Strání a také dobrovolníci a děti z kroužků Přístavu plný aktivit, 
které odradilo příliš chladné a deštivé počasí. 

Douklízíme zbylou část potoka Klanečnice a Sviňárského 
potoka, vydáme se směrem 
do Štrbáňa a po turistických 
cestách kolem Květné. Jen 
Vás prosíme, už nedělejte ne-
pořádek v naší krásné a velmi 
vzácné přírodě Bílých Karpat, 
děkujeme!

Petr a Pavel Štajnerovi

Ahoj děti, čau rodičové...
a je to tu... VYHLAŠUJEME PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY  

VE STRÁNÍ!
Děkujeme MŠ Strání a obecnímu úřadu za včasné oznáme-

ní termínu uzavření MŠ – bude to na celý srpen. 
Jelikož lektorky dělají tábory ve svém volném čase, nebylo 

snadné UŽ v březnu zajistit dovolenou s rodinou či zajímat se 
o termín srpnové dovolené v nové práci:) 

Ale letos jsme o celý měsíc rychlejší než loni! 
Kapacita je 40 dětí ve věku 4-Takže šup k přihlášení! 
Přihlášku naleznete na webu www.strani.cz.

Barbora Macková

KNIHOVNA a IC
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KNIHOVNA a IC

Celé Slovácko spolu
Náš Mikroregion Bílé Karpaty v čele 

s Dolním Němčím hostil Konferenci 
cestovního ruchu Slovácka.

Ve středu 29. března 2023 se usku-
tečnila Konference cestovního ruchu 
Slovácka v kulturním domě v Dolním 
Němčí. Tématem konference bylo 
partnerství, chápáno jako propojení 
veřejného, neziskového a soukromé-
ho sektoru, jakožto hlavního pilíře pro 
rozvoj cestovního ruchu. Na konferen-
ci přijelo více než 80 účastníků a hlavní 
program naplnilo 8 přednášejících.

Odborná konference o aktuálním 
dění, trendech, ale i datech a číslech se 
uskutečnila v obci Dolní Němčí, která  
v roce 2018 obdržela titul „Vesnice 
roku 2018“. Za Obec Strání se kon-
ference zúčastnil pan místostarosta 
Josef Popelka a manželé Přikrylovi  
z Chalupy Levandule.

Během odborných přednášek se pak 
přednášející věnovali např. tématům:
• Kdo je návštěvník Slovácka
• Šetrný cestovní ruch v Bílých Karpa-

tech, aj.

Účastníci měli možnost ochutnat tra-
diční pokrmy slovácké kuchyně (naše 
obecní Restaurace Kavárna Květná při-
pravila „česnekové osúchy“ a „brambo-
rové placky s makem a povidly).

Celým dnem provázel moderátor 
Jan Dudek. Po formální části konfe-
rence následovala část neformální, kdy 
měli účastníci možnost prohlédnout si 
místní squashové centrum a památko-
vý domek Muzeum Na Mlýně. Během 
celého dne se diskutovalo, probíhala 

výměna zkušeností, poznatků i aktuál-
ních tiskovin.

Konference cestovního ruchu Slo-
vácka probíhá každým rokem, a to stří-
davě na území Zlínského kraje v gesci 
Regionu Slovácko a na území Jihomo-
ravského kraje v gesci Turistické aso-
ciace Slovácko. Covidové období tuto 
pravidelnost narušilo, nyní však všichni 
doufají v opětovné zpravidelnění.

Veronika Friedlová a Barbora Macková

Udržitelný cestovní ruch 
v Bílých Karpatech
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Včeličky
Začátkem března proběhla ve třídě Včeliček akce s rodiči 

v rámci zakončení projektu „Já, člověk.“
Na společné akci jsme zúročili získané poznatky o těle, 

zdraví, prevenci a handicapu. Společně s rodiči jsme si za-
cvičili, zahráli na handicapované a na závěr připravili zdravé 
pokrmy. Blesková komunikace a hojná účast rodičů vypovídá 
o dobré spolupráci s nimi. Těšíme se na další akci. 

Mravenečci
Pro třídu Mravenečků si paní Nožičková připravila pro-

gram s hravou angličtinou. Pomocí písniček a básniček  
s pohybem se děti seznámily, někteří poprvé, s tímto cizím 
jazykem. Děti tato forma výuky moc bavila a tímto chce-
me poděkovat mamince – lektorce -  za její ochotu s dětmi 
pracovat.

Ukázková hodina grafomotoriky
Ve třídě Mravenečků a Berušek proběhla pro rodiče ukáz-

ková hodina grafomotoriky, kterou mají pravidelně děti, které 
čeká po prázdninách vstup do základní školy. 

Propojení grafomotorického cvičení se zpěvem a pohy-
bem provádíme v rámci grafomotorických chvilek každý 
týden. 

Děti se učí uvolňovat celou ruku a fixují správný úchop 
tužky. Na ukázkovou hodinu se přišly podívat i paní učitelky 
ze základní školy. 

Všem rodičům i paní učitelkám za účast děkujeme.

MATEŘSKÁ ŠKOLA
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Olympijské hry
Tradiční olympijské hry proběhly letos netradičně v nové 

sportovní hale. Děti se na tuto velkou událost těšily a také pa-
třičně trénovaly. V hale je čekalo deset stanovišť, na kterých 
si vyzkoušely válet sudy, skok do dálky, driblink, přeskaková-
ní překážek, skákání v pytli a spousty dalších disciplín. Paní 
učitelky byly na stanovištích a v roli trenérů se ocitli rodiče, 
kteří měli nelehký úkol - projít s dětmi všechna stanoviště, 
ale hlavně dovést děti do cíle ve stejném počtu jako při star-
tu. Velké poděkování patří i ostatním rodičům v hledišti, kteří 
fandili a vytvořili tak výbornou atmosféru.

Jarmila Straňáková a kolektiv MŠ

MATEŘSKÁ ŠKOLA
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Retro týden v naší škole
V týdnu od 30. ledna do 8. února 2023 se naše škola po-

nořila do dob dávno minulých. Ve vestibulu školy byla nain-
stalována dobová expozice. Díky celé řadě vystavených věcí 
mohly děti během několika dnů nahlédnout do dávné minu-
losti – do dob, kterou prožili jejich rodiče nebo prarodiče. 
Děti si se zájmem prohlížely staré učebnice a sešity, aktovky, 
retro hračky, telefony, budíky, gramofony, walkmany, kotou-
čové magnetofony, psací stroj, hodiny, kuchyňské mlýnky, 
vysavače a spousty jiných. Děti i zaměstnanci školy si mohli 
otestovat své znalosti v retro kvízu.

Poctu dobám minulým jsme se rozhodli vzdát i stylovým 
oblečením. Kárované oděvy, flanelové košile, různé šaty, če-
lenky či šátky, plastové korále, propínací svetříky, opasky  
s velkou sponou, džíny s nohavicemi do zvonu, džínové bundič-
ky a jiné… bylo zkrátka fuk, jestli jsme styl upřeli na šedesátky, 
sedmdesátky či osmdesátky. Všichni jsme byli vážně fajnoví.

Velké díky patří maminkám, tatínkům a všem příbuzným, 
kteří nám pomohli zapátrat v léta netknutých šatnících  
a půdách a vyštrachat pro nás všechny ty retro poklady.  
A v neposlední řadě děkujeme všem, kteří se do téhle akce 
rozhodli jít s námi.  

Helena Majorová, asistentka pedagoga

SŠ letecká Kunovice
V úterý 10. ledna 2023 navštívili sedmáci v rámci projektu 

Sdílené dílny Střední školu leteckou v Kunovicích. Po příjez-
du nás přivítal milý pan učitel, který nás rozdělil do tří skupin. 
Každá skupina měla možnost vyzkoušet si práci v dílnách  
a simulaci letu. V hangárech jsme si z blízka prohlédli letadlo  
a jeho výrobu i s testováním některých funkcí. Obohaceni  
o cenné zkušenosti, informace a dovednosti jsme se vraceli 
domů. Děkujeme za zajímavou návštěvu.

Žáci 7. ročníku

Finanční gramotnost
V měsíci březnu proběhly v osmém a devátém ročníku 

přednášky na témata rodinného rozpočtu a moderních pla-
tebních metod. S touto problematikou seznámila žáky paní 
Kučerová Katarína z ČSOB. 

Žáci devátého ročníku probrali témata týkající se rodin-
ného rozpočtu, příjmů a výdajů, a také dluhy a jak s nimi žít. 
Žáci osmého ročníku se seznámili s moderními platebními 
metodami, jejich využíváním i s možnostmi zabezpečení.

Marie Šimková

Lyžák 2023 
Dne 27. února 2023 jsme vyrazili na dlouho očekávanou 

cestu do Sachovy studánky v Beskydech. 
Po příjezdu jsme si jen vyložili zavazadla a uháněli na 

svah. Zde jsme byli rozděleni do skupinek podle toho, jak 
kdo umí lyžovat. Svah se skládal ze dvou sjezdovek, jedné 
menší a druhé větší. 

Lyžovali jsme vždy asi pět hodin denně. Ve chvílích, kdy 
jsme nebyli na svahu, jsme byli na pokojích, odkud byl velmi 
často slyšet smích a hudba. 

Jednou s námi dokonce p. uč. Jančová hrála UNO karty. 
Nedokážu si představit, že by s námi jely nějaké jiné učitelky. 
I když jsem čekala, že budou přísné, tak se chovaly víc jako 
naši kamarádi než jako vážné učitelky, které nás chtějí jen 
něco naučit, jak mnohdy působí ve škole. 

Lyžák jsem si náramně užila a myslím, že na něj vždy bu-
deme vesele vzpomínat. 

Popelková Barbora, 7. A

Náš lyžák
V pondělí se 7. ročník vydal na lyžařský kurz do Sachovy 

studánky. 
Po příjezdu jsme se rozdělili do pokojů a vydali se na svah. 

Každý den byl stejný až na jeden.
Ten den bylo úterý, všechny holky jsme se sešly v jednom 

pokoji, kde byla menší diskotéka. Zpívaly jsme písničky, tan-
čily, ale především si to užily. 

Za chvilku přišla únava a tančit nás zůstalo pouze pět. 
Když v tom se do dveří vřítí naštvaná paní učitelka Mirka  

ZÁKLADNÍ ŠKOLA
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a křičí: ,,Holky, jste normální? Slyšíme vás až do kuchyně!“
Lyžák se pohyboval rychlostí světla a byl tu čtvrtek.  

A s ním i diskotéka. Zpočátku tančily jen holky, ale když za-
zněl první tón písničky Fotbalová od skupiny Úžas, přiběhli i 
naši čtyři kamarádi. Usměvavé tváře se změnily ve smutné 
v okamžiku, kdy nám jedna z našich učitelek oznámila, že už 
je dávno po večerce a to znamená, že zábava končí. Posled-
ní noc jsem si moc užila a patří mezi ty nejlepší.

Ráno jsme se sbalili, dopoledne ještě lyžovali a po obědě 
odjeli.

Za dvě hodiny nás pan řidič dopravil k naší škole, rozebrali 
jsme si věci a spokojeně každý odjel domů s rodiči. 

Dzuráková Michaela, 7. A

ZOO Lešná
V pondělí 20. března 2023 jsme jeli na program Afrika do 

ZOO Lešná. Exkurze se zúčastnili žáci šestých tříd a deset 
žáků z Korytné. Vyjeli jsme v osm hodin ráno.

Když jsme dojeli na místo, rozdělili jsme se do dvou sku-
pin. První skupina šla na program Afrika a my jsme měli 
vlastní prohlídku. Viděli jsme rejnoky, lachtany, želvy, ptáky, 
velbloudy, opice, kapybary a mnoho dalších zvířat. V jede-
náct hodin jsme se vyměnili s první skupinou a absolvovali 
program Afrika. Paní průvodkyně nám řekla něco o žirafách, 
damarách, kravách, surikatách a jiných zvířatech z Afriky.

Byli jsme moc rádi, když jsme viděli kapybary. Exkurze 
byla pěkná a velmi zajímavá. 

Málková Aneta, 6. B

Matematické soutěže

18. října loňského roku počítali žáci druhého stupně 15 
úloh PYTHAGORIÁDY. Úspěšnými řešiteli školního kola se 
stali: Málková Aneta 6.B (10 bodů), Popelková Barbora 7.A 
(12 bodů), Flekačová Ester 7.B (9 bodů) a Želibabka Viktor 
8.B (10 bodů). V okresním kole pak získala Anetka krásných 
9 bodů a obsadila tak 7.-11. místo.

Během pololetí se mohli žáci zapojit do školního kola MA-
TEMATICKÉ OLYMPIÁDY. Z 5.A postoupili do okresního kola 
Kaučík Lucas, Popelka Petr a Janovská Adéla. Zde se nejlé-
pe dařilo Peťovi, který získal 8 bodů z 18-ti. 
Okresní kolo 6. - 8. tříd proběhlo 12.dubna.

V březnu 148 žáků školy přemýšlelo nad příklady MATEMA-
TICKÉHO KLOKANA. Kategorie CVRČEK počítala 18 úkolů 
s maximálním počtem 90 bodů. Ostatní kategorie měly 24 
úkolů s maximem 120 bodů.
Za jednotlivé kategorie byli nejlepší: 
CVRČEK – Tanner Enzo a Luzarová Stela 3.B – 68 bodů
KLOKÁNEK – Havlík Jan 4.B, Popelková Magdaléna 4.A – 
81 bodů
BENJAMÍN – Haloda Lukáš 6.B - 80 bodů
KADET – Bruštíková Eliška 9.A – 79. bodů

Žákům patří pochvala za dosažené úspěchy a poděková-
ní za snahu, kterou při řešení vynaložili.

Marie Zetková

Slovácké divadlo 
27. března se děti z 1. stupně vydaly do Slováckého diva-

dla na představení s názvem Komáři se ženili aneb Ze života 
obtížného hmyzu. Mohli jsme spatřit bláznivou pohádkovou 
komedii o komáru Zdendovi, který se vydává do světa za-
chránit pavoukem unesenou nevěstu Soničku. Při tom musí 
překonávat různé překážky, ale pomáhají mu v tom jeho 
hmyzí přátelé, klíště a ovád. Ocenili jsme zajímavě pojaté ku-
lisy, filmové projekce, či pečlivě připravené kostýmy herců. 
Představení nám zahrál kompletní herecký soubor Naivního 
divadla z Liberce. Bylo  skutečně velmi napínavé a zábav-
né, proto se moc těšíme na další návštěvu divadla v příštím 
školním roce. 

Mariana Šmerdová

ZÁKLADNÍŠKOLA
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Recitační soutěž
22. února 2023 proběhlo v multifunkčním sále školní kolo 

recitační soutěže. Zúčastnilo se ho 27 žáků z I. i II. stupně. 
Porota byla, jako každoročně, složená z učitelek naší školy 
a doplněná o bývalou pedagožku Marii Kloudovou. Z každé 
kategorie byli vybráni 3 vítězové, kteří naši školu zastupovali 
v okrskovém kole. Toto postupové kolo proběhlo 1. 3. 2023 
v uherskobrodské Knihovně Františka Kožíka.

V náročné konkurenci si ve svých kategoriích vybojovali 
3. místo Filip Tinka (1. A) a Vojtěch Popelka (2. A). Všem 
dětem děkujeme za účast i vzornou reprezentaci naší školy. 

                                                                                                                      
 Alena Žďárská

Scénické čtení pro 1. stupeň
Do naší školy zavítali na konci ledna herci Tereza Hrabalo-

vá a David Vacke. Pro mladší žáky měli připravenou drama-
tizaci příběhů Zuzanka a písmenka a Žlutá bunda s pokaže-
ným zipem od M. Macourka. 

Starší děti se  seznámily s knihou Útěk Kryšpína N. od 
Ivony Březinové, kde se vyskytly aktuální témata jako šika-
na, kamarádství a vzájemné vztahy dětí ve školní třídě. Herci 
dětem předvedli, že divadlo si mohou diváci užít i bez kulis 
či kostýmů. 

Mariana Šmerdová

Twin day – Den dvojčat
Dne 15. března si žáci i pedagogové zpestřili den ve ško-

le další zábavnou aktivitou – Dnem dvojčat. Zadání znělo: 
vyber si jednoho ze svých kamarádů a staň se na jeden den 
jeho dvojčetem! Stejné oblečení, stejný účes, stejné vystu-
pování, stejné svačiny! Před objektiv se nám dostala i oprav-
dová dvojčata. 

Děkujeme všem, kteří se do akce zapojili.

Helena Majorová, asistentka pedagoga

ZÁKLADNÍ ŠKOLA
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Testování ČŠI
Během měsíce října a listopadu loňského roku proběhlo 

pod záštitou České školní inspekce celorepublikové testo-
vání tělesné zdatnosti žáků 3. a 7. ročníku. Prováděl se skok 
z místa, sedy-lehy, běh 4x10m a člunkový vytrvalostní běh. 
Toto testování se nevyhnulo ani naší škole. Žáci se snažili 
splnit vše co nejlépe. V porovnání celorepublikových výsled-
ků si naše škola nevedla špatně, ve většině hodnocení jsme 
dopadli o něco lépe, než je celorepublikový průměr.

Celkové výsledky jsou však dost alarmující. Do krizových 
oblastí se dostává zejména vytrvalostní běh. Nejvíce žáků 
splnilo limity v oblasti, která je nazvána jako oblast se zvýše-
nou pozorností. Jen malé procento se pohybuje v optimální 
zóně. Čím dál více pozoruji, jak dětem ubývá síla v rukou, 
zkrácené svaly jim nedovolí si při rozcvičce ani rovně sed-
nout, při malém rozběhání nemohou dýchat, bojí se míče, 
švihadla, kotoulu. 

Začíná jaro, venku se otepluje. Vyžeňme děti ven. Ony se při-
rozeně rády hýbou, jen je potřeba je občas trochu popostrčit :)

Libuše Želibabková

Sebeobrana v tělesné výchově
Hodiny tělesné výchovy na druhém stupni navštívil 

náš bývalý žák Martin Beňo. Do školy přijel seznámit žáky  
s některými prvky sebeobrany. Po pořádné rozcvičce si 
žáci zopakovali kotouly a vyzkoušeli si, jak bezpečně padat 
přes tzv. parakotoul, procvičili ruce, ve dvojicích se naučili, 
jak vysvobodit svou ruku z nechtěného sevření. Nechyběla 
ani obrana proti kopům či způsob, jak se bránit jen pomocí 
nepříjemného stisku ruky. Některé způsoby obrany byly pro 
žáky jednoduché, jiné jim daly zabrat. Spousta z nich pokra-
čovala ve zkoušení hmatů i během přestávek. Hodiny byly 
skvělé, ale bohužel uběhly velmi rychle. Za zajímavé „osvě-
žení“ tělocviku mu patří velké poděkování. Hlavně hoši se 
těší na další spolupráci.

Libuše Želibabková

Přijďte k nám do ZUŠ
Chcete se naučit hrát na nějaký nástroj? Nebo třeba krás-

ně malovat?
Chcete se k nám přidat? 
Stačí najít na stránkách ZŠ a ZUŠ Strání v oddělení ZUŠ – 

Přijímací řízení a vyplnit Online přihlášku. 

Talentové zkoušky proběhnou od středy 31. května – 2. 
června 2023 v 15:30-16:30.

Vyučujeme tyto obory: Hru na klavír, Klávesy, akordeon, 
varhany, housle, violu, violoncello, kontrabas, kytaru, zob-
covou i příčnou flétnu, klarinet, saxofon, trubku, tenor, bicí 
nástroje. Ve výtvarném oboru malbu, kresbu, prostorové 
umění.

V ZUŠ se snažíme vést žáka trpělivě ke zvládnutí umě-
leckých technik, budovat smysl žáka pro zodpovědnost, cit-
livě rozvíjet jeho snahu po hlubším pochopení funkce umě-
ní, probouzet vnímavost ke kráse, podněcovat je k aktivitě  
a přirozené potřebě tvořit a vyjadřovat se. 

Vedeme své žáky k utváření vlastního názoru, ale také  
k respektování názorů jiných. 

Učíme je slyšet, vidět, vnímat, cítit a přemýšlet, ale i pře-
tvářet pozorovaný svět podle svých vlastních představ  
a fantazie. 

Seznamujeme žáky s kulturními tradicemi obce a regionu 
snažíme se je vtáhnout do života obce, aby si dokázali obo-
hatit svůj život i do budoucnosti. 

Při kolektivní práci žáci poznávají sílu spolupráce, tole-
rance, schopnosti podřídit se kolektivnímu dílu. Zároveň ve-
deme žáky k sebevědomému a odvážnému zvládání trémy, 
umění svobodného projevu a odvaze ukázat svoji jedineč-
nost a originalitu. 

Absolvent ZUŠ je do života vybaven nejen uměleckými 
schopnostmi, ale také vůlí jít za svým snem.

Anna Přikrylová

ZÁKLADNÍ ŠKOLA
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Dne 21. ledna 2023 se uskutečnilo 
to, na co jsme se velice těšili. S naším 
dramatickým kroužkem jsme se vypra-
vili do Národního divadla v Praze.

Cestu na vlak do Starého Města  
u Uh. Hradiště i nazpět do Strání nám 

zajistili místní hasiči, za což jim patří 
poděkování. 

Ve vlaku jsme se nenudili a čas 
nám docela uběhl, v poledne jsme byli  
v Praze. Po občerstvení v „Mekáči“ jsme 
se metrem přesunuli na Václavské ná-

městí a pak do Národního divadla.
Národní divadlo nás ohromilo nejen 

svou velikostí a překrásnou oponou od 
malíře Vojtěcha Hynaise. 

Ale hlavní byla opera Čert a Káča od 
Antonína Dvořáka. 

Orchestr s dirigentem i samotní zpě-
váci byli výborní. Patřil jim zasloužený 
dlouhý potlesk.

Po představení jsme měli ještě tu 
možnost, že jsme se mohli projít po ce-
lém divadle a dozvědět se o něm další 
zajímavosti.

Poté už nás čekala cesta domů. Při-
jeli jsme po jedenácté hodině v noci, byl 
to dlouhý, ale úžasný den. 

Za vše děkujeme našim vedoucím  
z dramatického kroužku.

Za všechny účastníky zájezdu 

Eliška Popelková 6. A

Cesta do Národního divadla

KULTURA

„Nepožádáš manželku bližního své-
ho“, je nejen hojně citovaným božím 
přikázáním, ale také divadelní hrou 
Jana Havláska (1917-2009), který 
mimo jiné působil jako scénárista Čes-
koslovenské televize.  

A právě tuto hru si po dlouhé, koro-
navirem vynucené přestávce, vybral 
k nastudování Divadelní soubor Karla 
Högera a nám, divákům, předvedl ve 
dvou představeních v Kulturním domě 
ve Květné ve dnech 31. března a 1. dub-
na 2023.

Zamyslíme-li se nad významem 
onoho přikázání, které vysvětloval již  
v 6. století sv. Řehoř Veliký, jistě bu-
deme překvapeni zvraty uváděné ko-
medie. Kdo vlastně koho požádal?  
A o co? Skutečně o manželku?! A proč? 
A jak jen mohl vzniknout takový zma-
tek? Rozuzlí jej někdo? 

My, co jsme hru navštívili a skvěle 
se bavili, už odpovědi na tyto otázky 
známe a víme, že půjčovat si man-
želku kamaráda není opravdu rad-
no, jak nám v komediálně laděné hře 
předvedli naši milí divadelníci pod 
režijním vedením pana Miloslava  
Záleského. Nejen obsahem hry, ale  
i díky scéně, na níž se spolu s režisérem 

Naše ochotnické divadlo
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podíleli Roman Tomáš a Marek Žajgla, 
se ocitáme v 70. letech minulého stole-
tí na vesnici. Že se celá ta vřava moh-
la klidně odehrát i u nás ve Strání, nám 
jasně naznačila svou nezaměnitelnou 
mluvou paní Davidová, představitelka 
tety hlavního (ne)hrdiny.  Léta, kdy se 
děj odehrává, byla výrazně podtržena  
i dobovými kostýmy.

Dámy, vy dříve narozené, pamatuje-
te si ty strašné bílé ponožky, které se 
obouvaly někdy i ke společenským ša-
tům? Tak ty nesměly chybět a nechybě-
ly. Nechyběly ani úžasné pytlovité šaty 
paní Žofky Koutné, kterou vynikajícím 
způsobem ztvárnila, Monika Pavlušo-
vá, vládnoucí v rodině Koutných pevnou 
rukou. Herci, kteří se zhostili mužských 
rolí, ocenili oblíbené, dobové pletené 
vestičky. Diváci zase ocenili jejich (čas-
to marnou) snahu ukázat, kdo je v rodi-
ně pánem. Zdánlivě neřešitelnou situaci 
rozluští po vzoru antických tragédií jako 
deus ex machina paní Vendula Szöke,  
v roli příslušnice VB.  

Všechny naše nadšené ochotníky 
nelze v tomto krátkém článku vyjme-
novat, ale všem, opravdu všem, kteří se 
na představení podíleli, ať již na scéně 
či za ní, patří náš velký obdiv a podě-
kování. Obdiv za to, do čeho se pustili 
a co zvládli, kolik textu se naučili při 
pracovním vytížení, obdiv, že překonali 
trému před publikem, pro ně známým 
i neznámým, že se dokázali bravurně 
přenést přes malé kolize na scéně a do-
konale zaujali nás diváky. Poděkování 
si pak zaslouží za to, že udržují velmi 
dlouhou tradici ochotnického divadla  
v naší obci, že nás přinutí zout bačkory  
a vstát od blikajících obrazovek počíta-
čů a zářících televizorů a vyrazit společ-
ně za kulturou. Všem moc děkuji nejen 
já, ale jistě všichni, kdo představení na-
vštívili. A nezbývá nám než věřit, že se 
po zaslouženém odpočinku skvělá par-
ta pod vedením Miloslava Záleského 
zase sejde a do něčeho podobného se 
opět pustí. Už teď se těšíme!

Jana Dyčková

Dramaťák v Národním divadle
Na úvod bychom se rádi trošku před-

stavili těm, kteří nás neznají. Dramaťák 
je dramatický kroužek pro děti školou 
povinné. Patříme pod Přístav plný akti-
vit a fungujeme druhým rokem. Nejprve 
navštěvovala kroužek jen samá děvča-
ta (což my, jakožto vedoucí neovlivní-
me – reaguji na připomínku v předcho-
zím zpravodaji), ale v letošním školním 
roce nám přibyl i zástupce opačného 
pohlaví, tedy klučina. 

Naše premiérové vystoupení jste 
mohli vidět v loňském roce na škol-
ní akademii. Jednalo se o pohádku  
O Smolíčkovi. V letošním roce chceme 

také vystoupit na akademii s novým 
představením. Vedoucími kroužku jsou 
Miloš, Roman, Monika a Míša, členové 
Divadelního souboru Karla Högera.  
V kroužku si tak trochu „odchovává-
me“ nové členy souboru.

A co vlastně znamená nadpis „Dra-
maťák v Národním divadle“? Zní to, 
jako by děti hrály na prknech, co zna-
menají svět, ale není to tak. I když ne, 
že by si to děti nezasloužily. V rámci 
kroužku se snažíme děti seznámit s di-
vadlem ze všech stran a také s různý-
mi žánry divadla. Do Slováckého diva-
dla jezdí v rámci představení pro školy, 

takže když padl návrh, že bychom pro 
změnu navštívili rovnou Národní di-
vadlo, tak na sebe souhlas nenechal 
dlouho čekat. Vybrali jsme sice jed-
no z dětských představení, ale trochu 
náročnější, a to operu Čert a Káča od  
Antonína Dvořáka.

Takže domluveno a se souhlasem 
rodičů jsme 21. ledna vyrazili vlakem 
směr Praha. Po příjezdu na Hlavní ná-
draží v Praze a malé instruktáži dětí, 
jak se mají chovat v metru a jinde  
v Praze, jsme se přesunuli na Václav-
ské náměstí. Zde jsme si dali oběd  
a poté jsme se pěšky vydali za počína-

KULTURA
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jícího sněžení z Václavského náměstí 
k cíli naší cesty – Národnímu divadlu. 
Odbočit vlevo a pak vpravo a ulicí až  
k Vltavě a už se před námi objevila 
Nová scéna a následně krásná budova 
Národního divadla s Trigami na střeše 
a zlatou ohrádkou.

Po vstupu do budovy a kontrole 
vstupenek jsme zamířili do krásně zdo-
bené šatny a tu jsem holkám předsta-
vila mé malé překvapení pro ně, mého 
strýce Karla, který nás provedl skoro 
celou budovou divadla a nechyběla 
také exkurze do historie a zajímavostí 
týkajících se Národního divadla.

Jako třeba, že divadlo má tři opony 
– železnou, pak krásnou malovanou 
Vojtěchem Hynaisem a červenou sa-

metovou. Bylo nám také vysvětleno, co 
znamená nápis nad oponami: „Národ 
sobě“.

Představení bylo úchvatné, kuli-
sy od malíře Adolfa Borna i nádherné 
barevné kostýmy nás velmi zaujaly.  
I pěvecké výkony všech operních pěv-
ců a orchestr s dirigentem v čele byly 
nepřekonatelné. 

Obě přestávky během představení 
jsme navštívili některou část divadla, 
jako galerie a balkóny, foyer. Jen kvůli 
sněhu a naší bezpečnosti jsme ne-
mohli navštívit venkovní balkón s Tri-
gami. Ale ty na nás určitě počkají do 
další návštěvy, třeba v létě. 

Nezapomněli jsme se samozřejmě 
podívat i na základní kameny divadla, 

přičemž jeden ze základních kamenů 
je i od nedalekého Buchlova. 

Po představení jsme se rozloučili  
a zamířili na Hlavní nádraží, kde už 
jsme se těšili na vlak a cestu domů. 
Překvapivě při zpáteční cestě nám děti 
ve vlaku trochu více ožily, takže cesta 
byla veselá a hlučná. Sláva, nazdar vý-
letu, všech 11 dětí v pořádku doprave-
no jejich rodičům. Beze ztrát.

Závěrem bych chtěla poděkovat 
hasičům a manželům Málkovým za 
dopravu dětí k vlaku do Starého Města  
a následně od vlaku do Strání. Děti byly 
z výletu i opery nadšené, takže naše 
mise byla splněna. Nezbývá než vymy-
slet další zpestření, pomyslnou laťku 
jsme si nastavili vysoko ...

Monika Pavlušová a spol. 

KULTURA
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Ohlédnutí za Festivalem masopustních tradic, 
Strání 12. – 21. 2. 2023

Jaký byl? Podařil se? Potěšil? Přine-
sl něco nového? 

Uvedené otázky a ještě i řadu jiných si 
lze klást po skončení každého kulturního 
projektu. A když si kladete otázky, musí-
te hledat i odpovědi. Ty moje, směřující  
k letošnímu festivalu, jsou následující. 

Určitě lze vyzdvihnout, že zdejší me-

čový tanec, každoročně na tomto festi-
valu neodmyslitelně prezentovaný, byl 
letos poprvé předváděn jako kulturní 
statek zapsaný na národním seznamu 
nehmotného kulturního dědictví České 
republiky. K tomuto zápisu došlo v pro-
sinci loňského roku, když rok předtím 
byly mečové tance z Uherskobrodska 
(fašančáré ze Strání, bobkovnící z Byst-
řice pod Lopeníkem a skakúni z Komně) 
zapsány na krajský seznam nehmot-
ného kulturního dědictví, čímž došlo  
k naplnění dlouholeté vize, ve které mne 
podporoval i předseda SPOKOSu Anto-
nín Zámečník. Práce vedoucí k tomuto 
cíli bylo nemálo, předcházelo jí vydání 
publikace Tanec Pod šable jako historický 
i poetický fenomén (vydáno u příležitosti 
30. ročníku Festivalu masopustních tra-
dic, Strání 2017), konečnou etnografic-
kou a filmovou dokumentaci potřebnou 
k prohlášení jsem poté pro oba uvede-
né seznamy zpracovával s etnografkou 
Martou Kondrovou a oficiální žádosti 
byly podány skrze Slovácké muzeum  
v Uherském Hradišti. 

Je též chvályhodné, že festival se po 
dvou letech improvizace způsobené co-
vidovými opatřeními vrátil ke své tradič-
ní podobě využívající vedle vystoupení 
na otevřeném prostranství i kryté jeviš-
tě. Novinkou letošního ročníku však bylo 
konání jak pátečních Pozdravů do nebe aj 
z nebe, tak sobotního Zrcadla masopustu 
v obnoveném kulturním domě s dokona-
lým technickým zázemím.

Pro plakát letošního fašanku byl zvo-
len portrét usmívající se Vlasty Grycové, 
legendy zdejšího a vlastně i národního 
folkloru, které byla věnována i letošní 
tematická výstava fotografií spjatých 
s Vlastou Grycovou, poeticky nazvaná 
Život v písni i páteční scénický pořad Po-
zdravy z nebe aj do nebe. Jak vernisáži 
fotografií, konané v neděli 12. února, tak 
programu v pátek 17. února dominovaly 
písně, které Vlasta kdysi zpívala, příprava 
těchto pořadů pak byla ponejvíce v režii 
Vlastiny dcery Aničky, primášky Cimbá-
lové muziky Vlasty Grycové. Zatímco ver-
nisážové zpívání probíhalo zcela spon-
tánně a uplatnil se v něm hojně zejména 
ženský sbor Netáty (sluší se vzpomenout, 
že takto ženský sbor pokřtila sama Vlas-
ta), páteční scénický program, ve kte-
rém účinkovaly všechny místní folklorní 
složky, včetně souborů dětských, spojily 
v jeden celek postavy andělů, kteří účin-
kují na scéně a Vlastu v nebi propojovaly 
telefonem. „Televizu nebo rozhlas měl 
málokdo. Ludé sa bavili tým, že si zpívali 
u každé práce. U nás doma byla pěsnič-
ka běžná jako otčenáš,“ sdělila například 
Vlasta z nebe divákům a o vzpomínky 
se dělila i se svou maminkou. Zdařilé vý-
kony účinkujících, bezprostřednost dětí  
a „živý“ hlas Vlasty a její maminky ne-
mohly zůstat bez účinku, pořad okouzlil. 
Emoce zasáhly diváky i účinkující, z nichž 
na scéně vyzařovala radost a přiznám 
se, že možnost v tomto pořadu účinko-
vat, jsem i já cítil jako poctu, zvláště když 
mám vůči Vlastě jistý dluh. Vlasta mi 
zpívala na mých sedmdesátinách a tak 

já ji u příležitosti jejich připomínaných 
nedožitých osmdesátin ve spolupráci  
s primáškou Aničkou a zpěvačkou Bar-
borou zahrál na své gajdy romanci  
Ej, tam dole nadole, kterou v poslední 
době hrávám nejraději.

Do které hodiny se po pátečním pro-
gramu pokračovalo, nevím, já jsem ode-
šel kolem dvanácté a už kolem sedmé 
hodiny ranní mě na Zámečku probudilo 
chystání zabijačkových pochutin, kobli-
hů a ukázka řemesel. I tady jsem si za-
gajdoval, tetičkám z Ježova totiž hraji 
každoročně při stloukání másla a letos 
se ke mně přidal i výrobce houslí Múčka. 
„Co vyhrajeme, zostane v rodině,“ dobírám 
si ho žertem, neboť je můj vzdálený pří-
buzný, jeho maminka je moje druhá ses-
třenice. Ve dvou se vždy hraje lépe, navíc 
v prostoru, kde se předvádějí řemesla, 
se to krásně rozléhá, na dvoře přitahuje 
pozornost cimbálová muzika Popremýš-
láme, ale zůstat se nedá, ve dvanáct je na 
Obecním úřadě vítání hostů festivalu.

„Základním atributem mečových tan-
ců je kruh, vše co se v něm děje, se musí 
podřídit společnému cíli, je potřeba mít 
stejný rytmus, stejné chvění duše. Jen 
tak vynikne náš krásný tanec. Přál bych 
si, aby toto společné chvění duše used-
lo i na toto shromáždění,“ vítám za nás 
pořadatele čestné hosty festivalu, které 
pak kromě starosty obce písní pozdravi-
la i mladá zpěvačka Natálka Bruštíková, 
známá i z účinkování s BROLNem. 

Pořad Zhusta, chlapci, zhusta, začína-
jící ve 13 hodin před Zámečkem, kaž-
doročně ve své první části představuje 
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přespolní folklorní soubory. K letošnímu 
roku jich zde učinkovalo již víc než 130. 
Jejich letošní zajišťování nebylo nijak 
jednoduché, činnost mnohých souborů 
se po covidové éře rozjížděla s určitými 
potížemi, každopádně však přijely sou-
bory velmi kvalitní, jejichž vystoupení 
nám připomenulo, že masopust byl ča-
sem veselosti a zábavy, konaly se četné 
muziky, plesy i svatby, hojně se tančilo 
a zpívalo. Z blízkého Nového Mesta 
nad Váhom přijel folklorní soubor Otava 
s cimbálovou muzikou Žito, z Kozlovic 
soubor Valašský vojvoda a z Brna soubor 
Púčik.

Hlavní náplní místního festivalu je po-
starat se o zachování zdejšího mečové-
ho tance zvaného Pod šable, a tak jsme 
s napětím čekali, kolik skupin fašančárů 
na prostranství před Zámečkem přijde. 
A straňanští fašančáré ani jejich dopro-
vod nezklamali, i letos jich bylo nemálo. 
Abych pravdu řekl, v širokém zorném 
panoramatu scény a v neustálých pro-
měnách tanečních obrazů se mi skupiny 
nepodařilo spočítat, určitě jich bylo víc 
než tucet a už vůbec nešel spočítat po-
čet tanečníků a jejich ženského dopro-
vodu v nádherných krojích s působivou 
barevnou kombinací bílé, žluté a černé 
barvy, tureckých šátků a pentlení. Dláž-
dění amfiteátru rozkvetlé kroji, různé ge-
nerace tanečníků - od předškolních dětí 
až po penzisty, rytmus tance Pod šable, 
způsob provádění figur, texty písní a me-
lodie pronikající pod kůži i letos vytvořily 
obraz, co  vám zasáhne srdce, probudí 
hlas krve, která tepuje do žil ve vědomí 
sem patřím a do očí se derou slzy dojetí 
ze společného chvění duše. 

Těžko, přetěžko se odchází z náměstí 
před Zámečkem a pak i ze šenku, kam se 
uchýlí muzika i tanečníci a pokračují ve 
společném muzicírování. 

Mnozí už při muzice na Zámečku či  
v útulné jizbě domu Štrbákovec zůstávají, 

já ale musím odejít. Festival má totiž své 
pokračování, kterým je program Zrcadlo 
masopustu. Jinak to nejde, sám jsem to 
tak kdysi vymyslel. Když máme své hos-
ty, musíme si jich užít. 

Obnovený kulturní dům ve Květné 
prožívá svou fašankovou premiéru. Jeho 
technické zázemí pro umístění souborů 
i prostory restaurace je nadstandartní. 
Radost zde vystupovat, nakonec i sál se 
diváky zaplnil. A tak v sobotu 18. úno-
ra se v podvečerním programu Zrcadlo 
masopustu na scéně kulturáku odvíje-
jí obrazy slovenského folkloru z okolí 
Nového mesta nad Váhom v podání 
folklorního soubor Otava s cimbálovou 
muzikou Žito, Valašský vojvoda z Koz-
lovic zprostředkovává folklorní obrazy  
z Valašska a ve vystoupení souboru 
Púčik se sídlem v Brně lze vidět, jak se 
folklorní odkaz různých folklorních regio-
nů daří uchovávat slovenským a českým 

studentům. Velký úspěch měla i neoby-
čejně povedená výuka lidových tanců  
v podání všech zúčastněných souborů  
a po ní spontánní muzicírování. 

„Není sem tak starý, v tem najlepším 
věku, eště ně nebylo pětaseďomdesát 
roků,“ chce se mi zazpívat u muziky, 
kde už držení těla některých muzikantů 
popírá gravitační zákony, ale upadnout 
nemohou, to by rozbili housle. Já, abych 
neupadl a přežil, odcházím. Festival je 
teprve v polovině. 

V neděli odpočívám a soustřeďuji se 
na fašankovou filmotéku, na níž chodí 

početné obecenstvo, a která se koná tra-
dičně v pondělí, letos 20. února. K pro-
mítaným filmům bude potřeba něco říci.

Fašanková filmotéka se rodila po-
stupně a to již od počátku festivalu, 
založeného v roce 1987. Její vznik je 
úzce spjat s Muzeem Jana Amose Ko-
menského v Uherském Brodě, kde jsem 
v roce 1974 nastoupil jako etnograf.
Prvním jejím počinem bylo promítání ce-
luloidového filmu režiséra V. Kašlíka Fa-
šanek- masopust na Slovácku zachycující 
tanec Pod šable v kulisách vesnice Strání 
v roce 1949. K promítání na 16 mm pro-
mítačce a to nejprve v sále KD ve Květné, 
v dalších letech pak ve Dvoraně se ná-
sledně přidávaly i další celuloidové filmy, 
na kterých jsem se podílel jako odbor-
ný poradce a získával je jako protihod-
notu. K podstatné proměně fašankové 
filmotéky došlo, když muzeum zakou-
pilo videokameru, pořídilo videostřižnu  
a začalo vyrábět vlastní filmy. Pro po-
třeby filmotéky poskytovalo muzeum  
i svou projekční techniku a pracovníky. 
Filmů, které muzeum vyrobilo a na fa-
šankové filmotéce prezentovalo, jsou už 
desítky. Každoročně se tak vedle filmů  
o různých aspektech lidové kultury na-
šeho regionu promítají filmy s maso-
pustní tematikou natočené předchozího 
roku, letos sestříháním archivního mate-
riálu navíc vznikly dokumenty ukazující, 
co se odehrálo na festivalu fašanku před 
třiceti, dvaceti a desíti lety. K nim byl 
přidán snímek Masopustní mečové tan-
ce na Uherskobrodsku, který v loňském 
roce doprovázel nominaci pro zápis do 
státního seznamu nehmotného kulturní-
ho bohatství a  dva filmy se zábavným 
akcentem. Film Stabilní nestabilita po-
pisuje obchůzku kobeličarjú v sousední 
Březové, kdy nad vůlí jít vítězí gravita-
ce. Film Súsedská výpomoc, sestříhaný 
z materiálu, natočeného v roce 1993, 
zase s úsměvným nadhledem vypovídá 
o tom, jakou podobu může mít výpomoc 
souseda při uklízení sena.

Úterý před Popeleční středou je ve 
Strání od nepaměti určeno pro obchůz-
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ky jednotlivých skupin fašančárů, jak se 
říká místním tanečníkům předvádějícím 
tanec Pod šable. Aby byl získán přehled, 
kolik partyjí bude chodit, mají dojít na 
dvanáctou hodinu do sálu Dvorany, ka-
menné budovy vedle kostela. Čtvrt ho-
diny před začátkem stanoveného srazu 
by se nad účastí dalo zoufat, pět minut 
po dvanácté už zase radovat. Pak už 
jenom zbývá nahnat všechny skupiny 
na schody před kostelem pro společné 
foto, zanotovat píseň Pod Javorinú, horú 
zelenú a na fašankovou píseň Horenka, 
hora nechat skupiny rozejít do všech 
světových stran. Ani tentokrát jsem ne-
stačil skupiny spočítat, protože se neu-
stále dodatečně formovaly, neboť všich-
ni muzikanti a tanečníci ještě nestačili 
dorazit. Ale pak už ve Strání nebylo ulice, 
kde by člověk na fašančáry nenarazil. 
Jaký to rozdíl od situace mého dětství, 
kdy téměř nebylo ulice, kde by na ně 
člověk narazil. Ale to i proto, že ve Strá-
ní se tanec Pod šable tančí uvnitř domů. 
Do kterých domů se jednotlivé skupiny 
vydají, se určit nedá, na druhé straně ne-
odmyslitelnými místy, kam dnes přichá-
zejí skupiny všechny, jsou fara, Obecní 
úřad a pak Zámeček, sál, kde probíhá ta-
neční zábava a obyčej pochování basy.  
A vděčným objektem zájmu předvést 
tam tanec jsou i zbylé hospody, v le-
tošním roce Tipsport a některé skupi-
ny nevynechávají ani školku a domov 
důchodců. 

Navenek se zdá, že jde o nudnou 
podívanou, to když na stejná místa při-
cházejí téměř stejně ustrojení tanečníci, 
zpívající stejné sloky písní a předvádějící 
stejné taneční figury. Ale omyl, on kaž-
dý tanečník má svůj výraz, každý v něm 

představuje své vlastní napojení na tra-
dici a předky, každý je v něm sám sebou, 
každý sólista chce svou píseň zazpívat 
co nejlépe, každému se srdce chvěje ji-
nak, ale to hromadné chvění všech srd-
cí dává dohromady harmonický akord. 
Kdysi se jednotlivé skupiny považovaly 
za vzájemné konkurenty a nejednou 
mezi nimi došlo i ke krvavým střetům. 
Dnes, kdy by nebyl čas na všechny jed-
notlivé produkce, se nejednou skupiny 
pro předvádění tance v sále Zámečku 
i spojují. Ony jsou tento den nakonec 
písněmi a hudbou ve Strání propojeny  
i jednotlivé ulice a v tomto vzájemně se 
překrývajícím písňovém a hudebním ob-
razu jsou zastoupeny nástroje tradiční  
i novodobé, vedle akordeonu znějí hous-
le, violy, basy, klarinety, trubky, flétny, sa-
xofony i bubny a občas i starobylé gajdy. 
Texty písní však svůj obsah nezměnily, 
dodnes se zpívá o okradené šenkýřce, 
hoře Javorině, zbojnících i šibenicích.

Jakkoliv se zdá, že trvání této fašan-
kové euforie bude věčné, dosažení cíle – 
předvedení tance v sále Zámečku je dů-
vodem už nikam nejít, a když už fašančár 
nemá cíl někoho navštívit, ostatně venku 
už je tma a bolí nohy, tak čeká, kdy už při-
jdou maškary a pochová se basa, obřad, 
který mu přikazuje vysvléci se z kroje  
a odložit šablu, kterou zase vytáhne až 
o fašanku, o němž zatím neví, kdy bude, 
protože termín fašanku je proměnlivý - 
to úterý, na jehož konci ho vždy ukrutně 
bolí nohy, je pokaždé jindy. 

Zatímco fašančáré pomalu umdlévají, 
čas ke svému oživení mají na rok odlože-
né kostýmy, do kterých se oblékají ochot-
níci, kteří se chtějí metamorfozovat za 
imaginární postavy, jimž je dovoleno  

a vlastně na nich i vyžadováno být směš-
nými. Je to úžasné, svléct se na chvíli ze 
své kůže, nechat se přemalovat za něko-
ho jiného, obracet věci vzhůru nohama, 
mít na chvíli svobodu v jiném těle, být 
předmětem zájmu při rituálu pochová-
vání basy – metafory přechodu hříšného 
období v půst a chaosu v klid. Někteří  
z těchto herců se na svou roli těší celý 
rok, jako třeba Radek na postavu smrťá-
ka, i když je mu čím dál častěji vyčítáno: 
smrt nemože byt bachratá. Radek sice ka-
ždý rok říká: už je to tente rok naposledy, 
ale zainteresovaní ví, že dokud bude při 
síle, své role se nevzdá. Na druhé straně 
se ale svých tradičních rolí letos vzdala 
řada herců jiných, maskované posta-
vy se výrazně omladily a noví a k tomu 
velmi mladí byli i farář s kostelníkem 
a pohřební zpěvačky. Na to, že šlo o jejich 
první pochovávání basy, bylo jejich kázá-
ní a čtení hříchů velmi dobrým startem  
a nejednou se ozval i potlesk.

Svět sa točí jako kolo, zpívá se v jed-
né místní písni a my víme, že byť fašank 
před chvíli skončil, zakrátko tu fašanko-
vý festival bude znovu, protože on už 
se natrvalo zapsal nejen do místního, 
ale i národního kalendáře. A to záslu-
hou všech jeho organizátorů, progra-
mové rady, spolku SPOKOS, Obecního  
úřadu, spolupracujícího uherskobrod-
ského muzea, účinkujících souborů, 
muzik, divadelníků, tanečníků a tanečnic  
a jejich rodinného zázemí. 

Pavel Popelka, únor 2023
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Vánočně s DH Javorinka
Kdo z nás se chtěl v předvánočním 

shonu zastavit, zklidnit mysl, zasnít se 
a potěšit, přišel na VÁNOČNÍ KONCERT 
DH JAVORINKA do Kulturního domu 
ve Květné ve čtvrtek 22. 12. 2022. Od 
18 hod. jsme se mohli zaposlouchat 
do tónů vánočních písní i zasnít u tex-
tů provoněných Vánocemi. Děti z DH  
Javorinka junior i dětský sbor Zdeni 
Vanďurky vše završili společným zpí-
váním. Děkujeme za nádherný předvá-
noční čas, bylo nám ctí!

Barbora Macková

Zvěstovali radost
Na Štěpána se koledovalo u nás  

v kostele. Kouzelný vánoční program  
s názvem „Zvěstujem Vám radost...“ 
připravili naši folkloristé. Děkujeme 
všem pořadatelům i účinkujícím za 
moc pěkné koledování. Fotografie nám 
dodal Vašík Haloda, děkujeme!

Barbora Macková

Až z Betléma Betlémské Světlo vešlo k nám. 
Přivezli nám ho skauti 22. 12. ráno  
z Nového Mesta nad Váhom na stát-
ní hranici ve Strání – Květné a předali 
svým kamarádům skautům z Uher-
ského Brodu. Tohoto milého setkání 
se kromě skautů zúčastnili i předsta-
vitelé obou družebních měst a náš pan 
místostarosta. 

Zahřál nás dobrý čaj a buchty  
z Restaurace Na Zámečku, děkuje-
me. Štamprla dobré slivovice z obou 
stran hranice taky nechyběla. Světýlko  
z Betléma teď bude v lucernách skautů 
putovat do kostelů po Slovácku i pod-
javorinském regionu. Ať doputuje i do 

vašich domovů a zaplaví vaše srdce 
láskou.

Barbora Macková

Nový rok ve Strání
Přivítání nového roku 2023 a no-

voroční proslov pana starosty Strání 
Antonína Popelku a našeho duchovní-
ho správce Farnosti Strání otce Jiřího 
Pospíšila byl zakončen již tradičním 
novoročním ohňostrojem. Za ozvučení 
akce patří díky panu zastupiteli Hynku 
Horňáčkovi. Máte-li hezkou fotku z této 
akce, rádi ji uvítáme v komentářích. Dě-
kujeme, že jste přišli v tak hojném počtu.  

Barbora Macková
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Sportem to začalo žít hlavně díky 
naší nové sportovní hale! Od začátku 
roku 2023 se tak protrénovaly stovky 
hodin v  badmintonu, florbalu, fotba-
lu, volejbalu a dokonce se tam konaly 
i Olympijské hry našich mateřských 
škol! Díky všem dobrovolníkům – spor-
tovním nadšencům, za uspořádání růz-
ných turnajů. I trenérům fotbalových 
přípravek a všem šikovným rodičům  
a pomocníkům kolem nich, že pro děti 
uspořádají turnaje, které je v  dalších 
sportovních úspěších motivují, ať už 
vyhrají nebo ne. Moc nás to těší!

Hala dělá radost!

SPOTROVNĚ ZÁBAVNÉ AKCE  
pořádá Bar FC Strání „Gól 76“ 
24. 6. 2023 – ZELNIČKY „CUP“ – tur-
naj neregistrovaných ve fotbale se 
zábavou

28. 7. 2023 – SIGI TEAM – exhibič-
ní zápas s taneční zábavou

Barbora Macková
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První domácí zápas se nám 
povedl na výbornou a my jsme 
pokřtili jak novou halu, tak  
i dresy výhrou. Erik Popelka 
3+0, Jan Mikláš 1+2, Tomáš 
Abrahám 1+2, Angelo Šupák 
2+0, Michael Tóth 1+1, Patrik 
Pivko 0+2. Bohužel jsme ne-
dokázali pokračovat v držení 
míčku a vytváření šancí i ve 
druhém zápase, a tak nás dobře hrající 
soupeř z Vizovic trestal hned v první tře-
tině třikrát z brejků. Dokázali jsme však 
za stavu 0:2 korigovat na 1:2 a po na-
hrávce Mirka Končitíka zakončoval Dan 
Zámečník. To bylo ale bohužel od nás 
vše v první třetině, soupeř nás dokázal 
přehrávat svou kvalitnější rozehrávkou 
a přidal další branku. Druhá třetina byla 
opět v režii Vizovic, které přidaly dvě 
branky, a my jsme snížili díky brance 
Jana Popelky na 2:5. Bohužel se nám 
zranil právě autor druhé branky Jan 
“Včela” Popelka a zápas jsme dohrávali 
bez něj. Do třetí třetiny jsme vstupovali  
s cílem zápas otočit, avšak Vizovice měli 
více šancí, dalším brankám zabránil vý-
borně chytající Kevin Šupák a branková 
konstrukce. V závěru místo našeho tla-
ku přišly dvě branky Vizovic a následné 
naše vyloučení zmařilo všechny nadě-
je na obrat. Daniel Zámečník 1+0, Jan 
Popelka 1+0, Miroslav Končitík 0+1, 
Angelo Šupák 0+1 Sestavy: Honza Po-
pelka “G”, Kevin Šupák “G”, Marek Pra-
chař, Antonín Zderčík, Miroslav Končitík,  

V sobotu 25. 2. se nám splnil dlou-
holetý sen. Mohli jsme odehrát domá-
cí zápasy v naší nové sportovní hale  
a ještě jako bonus ve zbrusu nových 
dresech. Jsme rádi, že dorazilo zhruba 
70 diváků a fanoušků a vytvořili atmo-
sféru, kterou nám - stejně tak jak novou 
halu - může nejeden tým v kraji závidět. 

V prvním zápase, který začal kvůli 
rozhodčím o půl hodiny později, jsme 
nastoupili proti Valašským Klobou-
kům. Vstup do zápasu se nám podařil 
na výbornou, kdy otevřel skóre zápasu 
Michael Tóth následovaný Tomášem 
Abrahámem. Hosté se však nevzdali 
a do konce třetiny skóre srovnali. Ve 
druhé třetině jsme šli opět do dvou-
brankového vedení. 

Erik Popelka začal svou cestu za 
hattrickem a v přesilovce se trefil 
Angelo Šupák. Do konce třetiny se 
skóre nezměnilo a hrál se atraktivní 
florbal pro diváky. Ve třetí třetině jsme 
odskočili do čtyřbrankového vedení 
zásluhou Erika Popelky a Jana Miklá-
še, hosté však zápas zdramatizovali, 
když dokázali vstřelit během 29 vteřin 
dvě branky a vybičovali se k lepšímu 
výkonu. Dvě minuty před koncem ješ-
tě navýšil vedení Angelo Šupák. Hosté 
ještě odvolali brankáře a zkusili zvrá-
tit stav zápasu, ale do prázdné branky 
završil hattrick Erik Popelka necelou 
minutu a půl před koncem zápasu.  
V celém zápase nás podržel dobře 
chytající Honza Popelka. 

Daniel Zámečník, Angelo Šupák “C”,  
Michal Fišer, Michael Tóth, Jan Popelka, 
Jan Mikláš, Tomáš Abrahám, Erik Popel-
ka, Pavel Tomanec, Patrik Pivko. Speci-
ální poděkování patří všem divákům, 
kteří nás hnali v zápase. Bylo skvělé re-
prezentovat naši obec na domácí půdě. 
Chtěl bych jen připomenout, že naše tré-
ninky jsou otevřené veřejnosti a může si 
s námi zahrát opravdu každý (13+ let), 
kdo nechce hrávat zápasy, ale chce si je 
zahrát pro radost. 

Závěrem chci využít tuhle příležitost 
a chci poděkovat všem lidem, kteří se 
za ty roky podílejí a podíleli na chodu 
florbalu, sponzorům za dresy a potřeb-
né věci k fungování, DTJ za takovou 
podporu jakou dostáváme, obci Strání 
taktéž za podporu a výstavbu haly. Dě-
kuji za celý náš tým Peťovi Popelkovi 
za všechno jeho úsilí, které do florbalu 
dával, hlavně díky němu se florbal před 
pár lety znovu obnovil a tohle všechno 
se mohlo uskutečnit.

Angelo Šupák

Florbal žije

SPORT
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Vážení přátelé,
 
život v obci Strání by se dal bez 

nadsázky považovat za privilegium. 
Máme krásnou přírodu, klid a spous-
tu věcí, které můžeme jako občané 
využívat a jsou nám všem ku prospě-
chu. Nebudu se zde více rozepisovat  
o tom, že se u nás podařilo zrealizovat 
několik historicky největších investic, 
jako je například kulturní dům a spor-
tovní hala. Všichni totiž doufáme, že se 
u těchto nových budov využije veškerý 
jejich potenciál. Může se totiž zdát, že 
všechno potřebné už obec má. Je však 
důležité nezaspat, začít pracovat na 
nových věcech a objevovat další mož-
nosti, jak posunout naši obec dál. Pro-
to jsem si dovolil sepsat seznam věcí, 
které, podle mého názoru, obec do bu-
doucna potřebuje.

 
Je však nutné zmínit, že následujícím 

textem nechci našemu vedení nic naři-
zovat, či po nich dokonce vyžadovat. 
Jedná se pouze o pár myšlenek člověka, 
který v této obci žije. Jsem si vědom toho, 
že se na mnoha zmíněných projektech 
už pracuje. Tím pádem bych tímto člán-
kem chtěl podobné projekty podpořit.  
V rámci zachování férovosti jsem pak 
tento text zaslal starostovi a radě obce 
ještě před uzavírkou obecního zpravo-
daje. Začnu tím nejvíce náročným pro 
realizaci.

Obnovení zahraniční spolupráce. 
Mnoho z nás si jistě vzpomíná na úžas-
ný projekt, kterým byla přeshraniční 
spolupráce s obcí Euratsfeld. Zejména 
mluvím o možnosti výměnných pobytů 
pro žáky naší základní školy. Proč? Tato 
spolupráce má několik přidaných hod-
not. Tou nejvýznamnější je praktické 
procvičení anglického jazyka (ne něm-
činy, protože i rakouské děti se potřebují 
učit anglicky. Celý projekt by tak měl být 
veden tímto směrem). V dnešní době je 
pro děti naprosto stěžejní dobře ovládat 
anglický jazyk a nevidím nic špatného 
na tom, když se propojí se zábavou  
a cestováním. Ovládáním angličtiny zís-
kají děti velkou výhodu do budoucna, ať 
už při studiu na středních školách, nebo 
v osobním a pracovním životě. Přeci 
jenom je stále většina naučných a od-

borných prací na internetu v angličtině 
a je velmi pravděpodobné, že množství 
přeložených odborných textů do češti-
ny bude klesat. Proto by obec měla po-
moci při obnovení podobného projektu 
a v maximální možné míře ho morálně 
a hlavně finančně podporovat. Taková 
investice nebude nikdy ztrátová. Děti to-
tiž tvoří sice pouze 20 % naší populace, 
ale 100 % naší budoucnosti.

Více možností pro trávení volného 
času. Jak už bylo řečeno, tak máme  
v obci skvělé zázemí pro sport a kul-
turu. Bylo by však dobré zlepšit pod-
mínky pro trávení volného času venku. 
Pro nejmenší by bylo dobré zrenovovat  
a rozšířit dětská hřiště a pro sportovně 
nadané občany zase opravit a zpřístup-
nit polní cesty. Chápu, že ne všude by 
to bylo možné s ohledem na CHKO, ale 
je opravdu velká škoda, že tady zkrátka 
není moc možností, kam si zajet na kole 
kromě obtížně sjízdných cest. Téměř 
jediná možnost, kam mohou jít matky  
s kočárkem na procházku je podél hlav-
ní cesty, což není ani moc klidné a ani 
bezpečné. Velmi tedy vítám iniciativu 
pro vybudování cesty směrem na ryb-
ník. Nezůstávejme však pouze u toho. 
Nebylo by na škodu opravit cestu od 
benzínky směrem na Štrbáň a protáh-
nout ji až za lékárnu do Doliny. Tato 
cesta by pak mohla být využívána jak 
pro rekreační účely, tak jako přístup  
k pozemkům, které zde mají naši spolu-
občané. A hlavně by to mohlo pomoci 
lyžařům pro přístup k vleku (bude-li ješ-
tě vůbec někdy sněžit déle než dva dny). 
Kdyby to bylo možné prodloužit přes 
Dolinu až směrem k rybníku, tak bude-
me mít krásný skoro sedmi kilometrový 
okruh pro výlety na kole nebo příjemněj-
ší cestu k našim pozemkům. Nebude 
to v žádném případě jednoduchý úkol. 
Stojí však za to, tohle vyzkoušet a zrea-
lizovat alespoň část této cesty.

Méně izolace. Ze statistických údajů 
v ČR patříme mezi největší premianty 
v tom, že v naší obci žije nejvíce sta-
rousedlíků. Což je dost pozitivní údaj. 
Vyplývá z něj, že 70 % lidí, kteří se ve 
Strání narodí, zde prožijí celý svůj život. 
Lidé jsou tu spokojení a nemají důvod 
odcházet pryč. Nikdo nový však nepři-

Co zlepšit v naší obci?
chází a počet obyvatel tak logicky kle-
sá. Cílem obce by mělo být zlepšení 
životních podmínek na takovou úroveň, 
aby zde lidé nejenom zůstávali, ale aby 
se k nám stěhovali i další. Pokud tomu 
nepůjdeme naproti, tak se jednoduše 
stane to, že služby, které v obci máme, 
již nebudou mít koho obsluhovat  
a budou zavírat. Spousta lidí (zejmé-
na mladých) se tak nakonec opravdu 
rozhodne odejít a z naší krásné a velké 
obce se jednoduše stane skanzen. Je 
to bohužel nepříjemná pravda, která je 
statisticky podložená. Za deset let to-
tiž s tímto tempem nebudeme mít už 
ani 3 000 obyvatel. S takovým alarmu-
jícím trendem pak bude velmi obtížné 
tyto nově vybudované projekty uživit. 
Proto by mohla obec přispět pro zlep-
šení celkové kvality života v naší obci 
a nabídnout lidem možnosti pro růst. 
Ať už jsou to výše zmíněné body, nebo 
například dostupnost zdravotní péče, 
vysokorychlostní internet nebo udržo-
vání infrastruktury a kvalitní školství. 
Proto tedy podporujme rozšíření územ-
ního plánování, prodávejme stavební 
parcely, jak jen to bude možné, buduj-
me obecní bydlení a zkrátka rozšiřujme 
naši obec. I když jsou možnosti dalších 
stavebních pozemků omezené, tak to 
musíme udělat, jinak projíme naši bu-
doucnost. Myslete však na to, že při 
prodeji nebo rozšiřování stavebních 
pozemků je potřeba omezit spekulanty. 
Někteří lidé mají totiž několik hotových 
domů, či stavebních pozemků a rádi by 
měli další. Prostě jenom tak, aby toho 
měli pak do „hrobu“ víc. Proto prosím  
u obecních pozemků (soukromé po-
zemky může každý majitel spravo-
vat, prodávat a kupovat, jak se mu 
zlíbí) dbejte na to, aby na nich stály 
rodinné domy se spoustou daňových 
poplatníků.

 
Na závěr… jednosměrky. Někde se 

zkrátka nedá projet a chtělo by to z ně-
kolika ulic udělat jednosměrky. Na za-
čátek se to může otestovat například 
na Drahách III, II, I a v Zajačím.

 
Jiří Knotek

člen Zastupitelstva Zlínské-
ho kraje a občan obce Strání.
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OSTATNÍ

Jako každé první úterý v měsíci jsme 
se sešli i 4. dubna ve Dvoraně. Studené 
a větrné odpoledne jsme si zpříjemni-
li horkou kávou či čajem a povídáním. 
Zhodnotili jsme účinky blahodárných 
termálů v Dunajské Stredě, akci Ukliď-
me Česko, které se zúčastnily i za nepří-
liš příznivého počasí čtyři naše členky  
i se svými ratolestmi. Určitě oceňujeme 
jejich snahu udržet přírodu čistou bez 
odpadků. Škoda jen, že se musí uklí-
zet odpadky, které do přírody nepatří  
a nehromadí se na určené skládce 
nebo sběrném dvoře, když už je máme 
k dispozici. Snad i u nás se časem na-
učíme vážit si přírody a chovat se k ní 
zodpovědně tak, jak je tomu např. v Ra-
kousku nebo Švýcarsku.

Dubnová schůzka nebyla ale jen  
o povídání. V plánu byla na programu 
odborná přednáška - Poskytnutí první 
pomoci při drobných úrazech. Úko-
lu školitelek se zhostily naše členky 
- zdravotní sestry Veronika Havlíková 
a Slávka Kubíčková. Probraly s námi  

ošetření zlomenin, popálenin, pomoc 
při omdlení a poúrazovém šoku nebo 
zastavení krvácení. Názorně nám před-
vedly techniku klasického obvazu ran, 
ale i netradiční obvaz partií jako nos, 
brada či hlava. Výklad doplnily i o zku-
šenosti ze své dlouholeté praxe. A taky 
my ostatní jsme se podělili o své příbě-
hy z této oblasti. Závěrem jsme si svoje 
vědomosti ověřili v malém testíku a po 

Okénko do Klubu aktivních seniorů

7. ledna 2023 se v naší obci konal 
další ročník Tříkrálové sbírky. Celkem 
se zapojilo 31 dospělých doprovodů  
a 93 dětí. Vykoledovalo se krásných 
146 730 Kč, které budou použity pro 
zajištění potřeb těch, kteří se ocitli  
v životní nouzi.

Touto cestou Vám chceme podě-
kovat za milou a vstřícnou spolupráci 
a motivaci dětí k celé této akci. Díky 

Další ročník Tříkrálové sbírky ve Strání

jeho vyhodnocení jsme všichni zdárně 
absolvovali 1. stupeň kurzu První po-
moci. Těšíme se na další pokračování 
kurzu i na další aktivity v tomto roce.

Jarka Pavlušová

proto patří rodičům, které dětem zajis-
tili oblečky a případně je i doprovodili, 
či jenom „půjčili“ pro letošní tříkrálové 
koledování. 

Další díky patřím všem, kdo pomáha-
li při přípravě občerstvení pro unavené 
a hladové koledníčky, při uklízení, počí-
tání, organizaci a podobně. Otci Václa-
vovi děkujeme za 
požehnání kolední-
kům TKS. Zvláštní 
poděkování si za-
slouží koordinátor-
ka TKS paní Ive-
ta Zetková, Bára 
Macková a Vítěz-
slava Kubíčková.

Děkujeme všem 
dárcům a podpo-
rovatelům Tříkrálo-
vé sbírky ve Strání!

 Miroslava 
Havlíková    

Charita 
Uherský Brod
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• Vlaďka Vintr od května opět otevírá 
lekce ježdění pro děti i dospělé, i úplné 
začátečníky, na Ranči Severný vietor 
hned za humny, v Moravském Liesko-
vém. Cvičitelská a trenérská licence 
ČJF, pravidelné časy dle dohody, pro 
info pište do SZ nebo na tel. +420 603 
299 699, BM

• Velikonoční zábava (neděle 9. 4. 
2023) v KD Květná s DH Javorinka  
a skupinou PARIS! Jak se vám to líbilo? 
Z fotek plyne, že jsme se docela bavili, 
co myslíte? Děkujeme všem pořadate-
lům i účinkujícím - i těm nahodilým. BM

• Bylo nám potěšením strávit dva 
dny (25. -26. 3) s našimi známými čes-
kými herci a herečkami na Zámečku ve 
Strání. Děkujeme za jejich milé pozvání 
na divadelní komedii do Nového Mesta 
nad Váhom. Bylo úžasné. Děkujeme: 
Michaela Kuklová, Světlana Nálepková, 
Lukáš Langmajer, Ivo Šmoldas a majitel 
Agentury Nordproduction Petr Mácha. 
AS

Perličky z Facebooku „Strání živě“

OSTATNÍ

• Neděle 12. 3. - Kulturní dům Květná 
a známý komik a imitátor Vladimír Hron.  
Evidentně se představení líbilo, protože 
potlesk byl ve stoje! BM

• Začátkem března děti ze Strání 
zazpívaly a zatancovaly náš jedineč-
ný šavlový tanec „Pod šable“ dětem 
se sluchovým postižením v Olomouci. 
Moc děkujeme za prezentaci našich 
tradic za hranicí regionu! BM

• Naše obec je už stovky let spojena 
s výrobou ručně dělaného skla. Sklárna 
ve Květné přišla nedávno s revolučním 
a úsporným řešením, které se spoléhá 
na využití sluneční energie. Solární pec 

Nová kolekce originálních bodýček 
pro naše miminka „Strání- srdce Bílých 
Karpat“ i „Květná – srdce Bílých Kar-
pat“. Přijďte si do našeho Íčka vybrat 
dárek do "kúta". Hrají krásně barvami, 
co myslíte? BM

prý sice nemůže konkurovat peci ply-
nové co do objemu výroby, ale dohání 
ji zase kvalitou skloviny. Tož ať jim to 
tam hezky fajruje. AR  

• Ve středu 8. 2. 2023 jsme se na 
Vás usmívali z televizních obrazovek. 
V pořadu "Dobré ráno s ČT2" od 6:00 - 
8:30 jste se dozvěděli vše o našem 36. 
festivalu masopustních tradic FAŠANK 
2023 ve Strání. Teda snad sa nám to 
s chlapcama z FS Javorina povédlo. 
A tady ještě jedna v plné sestavě aj  
s moderátorama. Děkujeme, že ste sa 
dívali, že ste nám fandili a možná ste si 
s nama aj zazpívali. Byla to velmi osvě-
žující ranní zkušenost. BM

Kluci ze Strání kolem Kubu Štajne-
ra, Faziho a dalších uspořádali druhý 
ročník štěpánského volejbalového tur-
nájku v tělocvičně ZŠ Strání. Přihlásila 
se necelá čtyřicítka hráčů (někteří do-
konce až z Brna), takže o týmy nebyla 

určitě nouze. Jejich složení určil los.  
A pak už skvělá atmosféra, dobrá nála-
da, sportovní duch, občerstvení a hlav-
ně parádní týmový sport. Tak to má být. 
Gratulace všem vítězům a díky pořada-
telům za fajnový vánoční program. AR
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Předvelikonoční „Desatero“ v Dolní Lutyni
Na letošní Květnou neděli vystou-

pil v pořadu „Desatero“ ženský sbor  
Netáta spolu s CM Danaj a jejími sólisty  
v kostele sv. Jana Křtitele v Dolní  
Lutyni. Kněz farnosti P. Mgr. Marián  
Pospěcha, kterého jistě většina zná  
z působení v TV Noe, nás velmi mile  
přijal a byl také výborným hostitelem. 

OSTATNÍ

Chceme srdečně touto cestou 
poděkovat našemu panu staros-
tovi za domluvu dopravy do Dolní  
Lutyně, holkám z MIC za nachystání 
propagačních dárků, dále ochotným 
a obětavým řidičům z řad hasičské-
ho spolku Strání (Václav Guryča,  
Jaroslav Janovský) a také paní Zdeňce  

Vintrové a jejím pomocnicím za  
napečení výborných straňanských 
vdolečků. 

Otec Marián zasílá do Strání po-
zdravy a poděkování za všechny 
dary.

Marie Múčková
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V neděli 5. března 2023 
jsme měli v obci Strání  
„Vítání občánků“. Přivítali 
jsme do života 8 dětí. Jak se 
jmenují? Sebastian Hampl, 
Elliot Sláčala, Kristián Haloda, 
Veronika Zetková, Sofie Krch-
ňáková, Josef Múčka, Ondřej 
Popelka, Lara Adámková. Pře-
jeme jim spokojený život plný 
lásky, zdraví a radosti.

Druhé vítání tohoto roku 
se konalo v neděli 16. dubna 
2023 ve stejné obřadní síni 
Zámečku ve Strání. Tento-
krát děti přivítal aktiv pro ob-
čanské záležitosti při obec-
ním úřadě ve Strání v čele 
s místostarostou Josefem 
Popelkou. Přivítali jsme do 
života 8 dětí. Jaká jim rodiče 
dali jména? Jsou to Jasmí-
na Popelka, Johana Králová, 
Valentýna Hodicová, Tobiáš 
Sojka, Theo Popelka, Linda 
Tomanová, Lubomír Janiga, 
Simona Kummerová. Přeje-
me dětem i jejich rodičům, ať 
mají život plný lásky a zdraví 
v naší krásné obci Strání.

Vítání občánků

SPOLEČENSKÁ

Narozené děti  
leden - duben 2023

Josef Múčka, Ondřej Popelka, Lara 
Adámková, Johana Králová, Valentýna 
Hodicová, Tobiáš Sojka, Theo Popel-
ka, Linda Tomanová, Lubomír Janiga,  
Simona Kummerová, Leonie Černá, 
Stella Končitíková 

Zemřelí občané  
leden - duben 2023

Jaroslava Luzarová (1933), Anna 
Mimochodková (1928), Kateřina Re-
ňáková (1944), Marie Ploskanková 
(1939), Anna Bušová (1930), Ladislav 
Durďák(1932), Anna Svrčinová(1952), 
Václav Vintr (1950), Antonín Tinka 
(1957), Jan Reňák (1939), Václav Vrla 
(1940), Josef Horňáček (1938), Anna 
Vintrová(1940), Vítězslav Zámečník 
(1957), František Zemánik (1939).

Michaela Grebíková

Smuteční poděkování

Pozůstalá rodina děkuje všem, kteří 
se přišli rozloučit s paní Annou Bušo-
vou na její poslední cestě. Zvláštní po-
děkování patří všem pracovnicím DPS 
za jejich pomoc a hlavně lidský přístup. 
Velké poděkování patří také kaplanovi 
Václavu Škvařilovi, muzikantům, zpě-
vačkám a varhanici. Děkujeme všem za 
projevy soustrasti.

Pozůstalá rodina děkuje za proje-
vy soustrasti při rozloučení s panem  
Václavem Vintrem. Velké díky pat-
ří MUDr. Alžbětě Končitíkové za péči  
a ochotu a p. Jiřímu Pospíšilovi a Vác-
lavu Škavřilovi za slova útěchy, spolužá-
kům z ročníku 1950/1951, muzikantům 
a zpěvačkám.

Rádi bychom touto cestou poděko-
vali celému kolektivu DPS za laskavou 
a svědomitou péči o naši maminku  
p. Marii Ploskankovou. Děkujem nejen 
za péči, ale i za pohlazení, empatii, milá 
a laskavá slovíčka. Byly jste oporou  
i pro našeho tatínka. Přejeme Vám 
všem hodně zdraví a sil do další práce. 
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INZERCE

Pravidelný přehled o svém zdraví
Dobrý pocit z pomoci
Nárok na den pracovního volna 
nebo náhradu 1.600 Kč měsíčně
Bohatý věrnostní program

DAROVÁNÍM KREVNÍ PLASMY ZÍSKÁTE:

Masarykovo náměstí 2820
Uherský Brod

+420 576 117 725

PROČ DAROVAT
PLASMUKR

EV
NÍ

CARAPLASMA.CZ

OPRAVY AKORDEONŮ  
A HELIGONEK

Každý nástroj potřebuje pravidelnou údržbu, aby vydržel 
co nejdéle v dobré kondici. Rádi vám pomůžeme se servi-
sem a díky kompletně zařízené výrobě si poradíme  
i se záludnými problémy. Provádíme například tyto opravy:
o servisní prohlídky
o ladění
o generální hlasové opravy (nové ventilky, nový vosk, 

vyčištění hlasů a naladění nástroje)
o opravy mechanik pravé i levé ruky
o opravy měchů, výměny měchů, utěsnění
o výměna řemenů
o výměna nebo oprava hlasů
o instalace utahovacího mechanismu na basový řemen
o servis všech značek – Delicia, Hohner, Weltmeister, 

Scandalli, Pigini, Bugari a další italské značky

Pro přesnou cenovou kalkulaci je nutná osobní prohlídka 
nástroje. V případě dotazů se na nás neváhejte obrátit.

Stanislav Samuel Raška 
Frenštát pod Radhoštěm 

Horní 121 
+420 775 623 003
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Fotografie na přední straně:
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Fotografie přední vnitřní strana:
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PŘÍSTAVU „Milujeme sport“ (foto: archiv spolku) / 8. Vernisáž výstavy fotografií k nedožitému jubileu Vlasty Grycové „Život  
v písni“ a ŽS Netáta ve zpěvu (foto: Barbora Macková)

Fotografie zadní strana:
1. Divadelní představení našeho Divadelního souboru Karla Högera“Nepožádáš manželky bližního svého“ (foto: Štěpán 
Kuchta) /  2. CM Vlasty Grycové a malé „Zpěvulky“ - pravnučky paní Vlasty (foto: Barbora Macková) / 3. Jarní koncert ZUŠ 
Strání (foto: Štěpán Kuchta) / 4. Fašankové úterý - sraz fašančárů (foto: Barbora Macková) / 5. Fašankové úterý na DPS, 
potěšili seniory i pečovatelky (foto: Barbora Macková) / 6. Nejlepší koblihářky na světě - Klub aktivních seniorů na fašank 
(foto: Barbora Macková)

Elektrospotřebiče jsou součástí našeho každodenního ži-
vota a jen těžko si jej bez nich dokážeme představit. Elektro-
odpad je tak v současné době jedním z nejrychleji rostoucích 
druhů odpadu. Pro zajištění sběru a recyklace již vysloužilých 
elektrozařízení si naše obec vybrala ke spolupráci kolektivní 
systém ASEKOL. Elektroodpad obsahuje řadu zdraví škodli-
vých materiálů a díky zajištění správné recyklace vysloužilých 
elektrozařízení přispíváme k ochraně životního prostředí. Re-
cyklace navíc umožňuje opětovné materiálové využití a patří 
mezi základní principy cirkulární ekonomiky. Míra opětovného 
materiálového využití je velmi vysoká a dle jednotlivých typů 
výrobků dosahuje až 95 %.

Jakým rozsahem naše obec přispěla k lepšímu životnímu 
prostředí, se dozvídáme z environmentálního vyúčtování zpra-
covaného společností ASEKOL. Díky zodpovědné recyklaci 
vznikají úspory spotřeby elektrické energie, primárních suro-
vin, vody, okyselování prostředí a produkci skleníkových plynů.

Certifikát environmentálního vyúčtování vyčísluje přínos naší 
obce k ochraně přírody v roce 2022. Vyplývá z něj, že díky množ-
ství námi odevzdaných elektrozařízení jsme uspořili 59,79 MWh 
elektřiny, 5696,52 litrů ropy, 226,13 m3 vody a 2,73 tun primár-
ních surovin. Navíc jsme snížili emise skleníkových plynů CO2 
ekv. 3,49 tun, a produkci SO2 ekv. (který zapříčiňuje okyselování 
prostředí) o 215,81 kg.

Každý kus vytříděného elektra se počítá, což dokazuje příklad 
100 vytříděných notebooků, které uspoří 10 MWh elektřiny. Ta-
kové množství odpovídá 3leté spotřebě elektřiny rodiny žijící ve 

standardním bytu. 
Za 100 kg vytřídě-
ných elektrospo-
třebičů se ušetří 
takové množství 
ropy, které by sta-
čilo na výrobu 
benzínu pro cestu  
z Prahy do Paříže. 

D ě k u j e m e 
všem, kteří peč-
livě třídí odpad 
a přispívají tak  
k ochraně životní-
ho prostředí.

* C e r t i f i k á t 
e n v i r o n m e n t á l -
ního vyúčtování 
je vypočítáván 
pomocí studie 
životního cyklu 
výrobku (tzv. LCA 
– Life Cycle Assessment), která vypovídá o dopadech výroby  
a recyklace jednotlivých elektrozařízení na životní prostředí.  
Studie zohledňuje všech 6 skupin elektrospotřebičů, jejichž zpětný 
odběr kolektivní systém ASEKOL zajišťuje.

Dagmar Nováková
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